
  

Rok 2007 

 

Jak jsme končili rok 2006, tak začínáme nastávající a to opět o 
počasí. Nezvykle vysoké teploty pokračují a v prvních dvou dekádách 
ledna z pražského Klementina zaznívají zprávy, že byly překročeny 

doposud naměřené teploty a to obvykle s přihlédnutím k několika 
desítkám let nazpět. Například dne 9. ledna bylo odpoledne v 16 hodin 

na teploměru +11°C a stejnou hodnotu ukazoval teploměr i následujícího 
dne ráno v 7 hodin, kdy navíc bylo téměř celý den jasno a včely létaly 

jako v létě. Ani v dalších dnech nebyly výjimkou ranní teploty kolem 
10°C. Po chladnějších třech ránech, kdy byla ráno teplota mírně pod 

nulou, přišel čtvrtek 18. ledna s opět +10°C ráno. V průběhu dne se 
prudce snižoval barometrický tlak a na druhé straně postupně rostla síla 

západního větru a to až do orkánu, který se nad našimi končinami 
proháněl zhruba od 20. hodiny do půlnoci. Mnoho nezeslábl ani potom a 

silný vítr dul ještě druhého dne, kdy se začaly zjišťovat škody, které 
napáchal. Ty škody nebyly malé, ba naopak. Došlo i k nehoršímu a to ke 

ztrátám na životech. U nás v Česku to byli čtyři lidé, ponejvíce 
v důsledku pádu stromů V Krkonoších, na Bruntálsku i v Jižních 
Čechách utrpěly lesní porosty tak, jako snad nikdy jindy. V Evropě šel 

počet obětí do desítek. Tam také dostal orkán jméno a to Kyrill.  

Jak asi dopadly naše včelky? Otázka by měla spíš znít „Jak 

dopadnou naše včelky?“. Pisatel těchto řádků dne 6. ledna 2007 zjistil 
při kontrole podložek v úlech, že se na podložce v jednom z nich nalézá 

bílá včelí kukla. Dne 10. ledna, když byla příhodnější teplota, pak při 
prohlídce tohoto včelstva zjistil, že na třech plástech jsou kola 

zavíčkovaného plodu o průměru od deseti do patnácti centimetrů. 
Včelstva tedy nepřestala plodovat a jejich, v současnosti největší nepřítel 

varoáza, se mohla nerušeně rozvíjet. Tento poznatek ho přivedl 
k rozhodnutí, ošetřit včelstvo, jakmile to teploty dovolí nátěrem plodu 

přípravkem Mavrik s následnou fumigací přípravkem Varidol fum a to i 
v případě, že by toto léčení nebylo nařízeno…  

22. ledna 2007 se sešel výbor ve tomto složení: Evžen Báchor, 

Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Oldřich Dumek, Ivan 
Kříž, Ing. Jiří Marhan, Oldřich Kimler, Miroslav Kadleček, Petr Lopata 

a Josef Havrda. Tak jako obvykle měl hlavní slovo předseda Evžen 
Báchor, který připravil návrhy programu VČS a plánu činnosti 

v nastávajícím roce. V průběhu jednání došlo také na připravovaný XII. 
včelařský ples, který se uskuteční o letošním jubileu. Přítel Dumek, 

který se stará o záležitosti kolem jeho uspořádání hlásí , že zbývá prodat 



  

vstupenky za zhruba 6 tisíc Korun českých. Protože do data plesu zbývá 
ještě několik týdnů, by neměl být žádný velký problém.  

Příznivé sdělení slyšíme od našeho pokladníka, přítele Jiřího 

Marhana, který konstatuje, že k dnešnímu dni naše finanční prostředky 
činí přes 138 tisíc Kč. Tak „bohatá“ pokladna už dlouho nebyla. A 

některé z dalších informací, které zazněly v průběhu jednání: V průběhu 
roku můžeme zasílat návrhy na změny stanov ČSV na pražské ústředí, 

kde je k této záležitosti vytvořena komise. Do června tohoto roku by 
měly být expedovány svazové sklenice na med na obsah 1 kg. Pokud 

bude zájem, tak je objednáme pro všechny Základní organizace okresu. 
Sál KD Dukla, kde bude náš ples, vyzdobí květinami zahradník pan 

František Hlubocký z Pardubic, Zelená ulice. Bylo též konstatováno 
předsedou, že jsme zaspali zřízení krajského koordinátora, který by 

zastupoval včelaře všech ZO při jednáních s Krajským úřadem.  
Nakonec byly rozděleny úkoly týkající se zajištěním 99. Výroční 

členské schůze a plesu. Nákazový referent přítel Poskočil navíc projedná 
s Krajským veterinářem MVDr. Vodrážkou možnost, abychom mohli 
odeslat vzorky zimní měli k vyšetření na varoázu přímo do Výzkumného 

ústavu v Dole. To proto, abychom obdrželi dříve výsledky vyšetření a 
mohli zajistit případné přeléčení včelstev. V 19 hodin se členové výboru 

rozcházejí.  

 99. Výroční členská schůze  

Dne 27. ledna 2007 se od osmé hodiny ranní scházejí členové 
Základní organizace ČSV Pardubice na výroční schůzi prvním to setkání 

v roce, kdy oslavíme stoleté výročí včelařské organizace na Pardubicku. 
Setkání se koná v Hudebním sále pardubického Magistrátu. Tento sál 

v nedávné minulosti prošel důkladnou renovací a prostředí v něm je 
velice důstojné a přispělo k slavnostní náladě přítomných.  

Je několik minut po deváté hodině když předseda přítel Evžen 
Báchor zahajuje 99. Výroční členskou schůzi. Po schválení programu 

VČS přednesl výroční zprávu předsedy.  

V jejím úvodu se ohlédl za minulým rokem, který nekonečnou 
zimou zabránil využití časných zdrojů, kterými jsou řepka a akát a přesto 

výsledky nebyly špatné. Průměr 35 kg velmi kvalitního medu, na nějž 
Výzkumný ústav včelařský v Dole vystavil řadu certifikátů znějící na 

vysoce kvalitní med, vše napravil. Na to se připomněl spolkový život, 
jemuž musíme nadále věnovat společný zájem a stále jej vylepšovat. 

Máme na co navazovat, abychom pokračovali v díle, které v roce 1907 
započali naši předkové. Pokrok vidí v tom, že se nám daří rozvíjet 

spolkový život a to i ve vztahu k veřejnosti a k našemu městu. To 
vyplynulo z přehledu akcí, které jsme v právě uplynulém roce, jak pro 



  

naše členy, tak i pro veřejnost, uspořádali. Mimo přednášek, kurzů, 
setkání u kočovných vozů a zájezdu se včelařskou tematikou naše 
činnost vyvrcholila osmým ročníkem Dnů medu, který byl letos poprvé 

pojat jako dvoudenní seminář se čtyřmi přednáškami. Účast včelařů 
z celé republiky na Dnech medu i na setkávání pod Kunětickou horou 

jen potvrzuje, že naše činnost je smysluplná.  

Od roku 2005 máme možnost čerpat dotace z Evropské unie, které 

jsou směrovány na podporu včelařství v České republice. Jsou to dotace 
zaměřené na zpracování medu, na kočování, osvětu a ozdravnou činnost. 

Naše Základní organizace doposud získala přes jeden milion korun. 
Veliký podíl z toho směřoval do velice důležité oblasti, kterou je péče o 

zdravotní stav našich včelstev a to na nákup aerosolovací techniky a 
léčiv. Naši činnost podporuje i město, od něhož jsme obdrželi příspěvek 

na pořádání Dnů medu a na Almanach.  

Spolkové aktivity jsme zaměřili na osvětu a prezentaci naší i 

našeho města i mimo naši ZO. Navázali jsme úzkou spolupráci 
S Perníkovým hejtmanstvím, kde př. Vlach umísti několik včelstev a 
v červnu uspořádal veřejné medobraní. Tam také vznikla malá včelařská 

expozice o historii včelařství a o medu. U jiných ZO ČSV po celém 
bývalém Východočeském kraji provedl Evžen Báchor 11 odborných 

přednášek se včelařskou tematikou. Jako reprezentant pardubických 
včelařů i města zaznamenal velký úspěch ve francouzském Štrasburku 

na mezinárodním setkání spolků z celého světa. Pokračuje spolupráce se 
slovinskými včelaři, navázaná v roce 2003 i vzájemné setkávání 

s polskými včelaři v Klodzku a na našich Dnech medu. Probíhá 
navazování spolupráce s francouzskými včelaři ze Štrasburku.  

Starosti nám však stále dělá Varroa destructor, jehož intenzita je 
stále vysoká. Značnou část včelstev bylo proto nutno ošetřit ještě na jaře 

nátěrem plodu. Zdokonalení techniky ošetřování byla věnována velká 
pozornost, která se promítla v získání prostředků, které umožní ošetření 
více včelstev účinnější metodou – aerosolem. Naštěstí se nám vyhnul 

mor včelího plodu, který však zahrozil na Holicku.  

V další části zprávy zmiňuje výrobu spolkové sklenice na med , 

kterých bylo po průzkumu Českým svazem včelařů objednáno 500 tisíc. 
Měly by být dodány v červnu letošního roku.  

Naše vláda stále podporuje včelařskou a především opylovací 
činnost včel a již po mnoho let přiděluje všem včelařům dotaci ve výši 

do 180, - Kč na včelstvo. Také Krajský úřad chce podporovat včelařskou 
činnost a pro letošní rok připravil dotaci pro začínající včelaře. Problém 

však předseda vidí v tom, že v našem kraji nebyla zřízena funkce 



  

krajského koordinátora, který by s úřadem mohl tyto záležitosti 
projednávat.  

I naši zákonodárci přispěli včelařům svým rozhodnutím díky 

novele zákona č. 48/2005 Sb., podle něhož je možno prodávat med tak 
zvaně ze dvora v neomezeném množství jak v tržnicích, tak i v obchodní 

síti.  

V závěru popřál všem do nového roku mnoho zdraví , štěstí 

v životě i při chovu včel a také zdravá a silná včelstva, úspěšnost v boji 
s varoázou a plné plásty dobrého medu.  

Po skončení zprávy promítl videozáznam ze Dnů medu v minulém 
roce a presentaci snímků pořízených ve Štrasburku, kde reprezentoval 

s delegací Magistrátu města Pardubic nejen naše město , ale i naše 
včelařství. Na snímcích jsme mohli spatřit, jak vedle praporu Evropské 

unie visí prapor České republiky, jako jediný dokazující, jaké cti se naší 
delegaci dostalo.  

Potom následovala přestávka s občerstvením a to obloženým 
chlebíčkem, kávou a zákuskem.  

S velkou pozorností byly pak vyslechnuty zprávy funkcionářů. 

Jako první referoval o stavu našich financí pokladník přítel Ing. Jiří 
Marhan. Čísla, která sděloval mnohé udivovala. Poprvé v historii naší 

organizace obrat činil více než jeden milion korun.  
 

Zpráva o hospodaření 

ZO ČSV Pardubice za rok 2006  
 

 
Stav finančních prostředků: 

 
Datum              1. 1. 2006       31. 12. 2006 
Účet u ČSOB           53. 673, 61 Kč     123. 996, 96 Kč 

Hotovost             8. 600, 50 Kč      14. 399, 50 Kč 
Celkem             62. 274, 11 Kč     138. 396, 46 Kč 

           Výsledek:       + 76. 122, 35 Kč 
 
Účetní výsledek hospodaření za rok 2006: 

 
         Postkonto      Pokladna      Celkem 

Příjem     878. 215, 35 Kč   494. 018, 00 Kč   1 372. 233, 35 Kč 
Vydání     807. 892, 50 Kč   488. 218, 50 Kč   1 296. 111, 00 Kč  
           Výsledek       + 76. 122, 35 Kč 

 
 

Hlavní rozpočtové položky: 
 
                Příjem    Vydání    Rozdíl 



  

Členské příspěvky po 150, -Kč   25. 500, - Kč  25. 500, - Kč    0, - Kč 
Příspěvky za včelstva po 16, - Kč  35. 536, -   30. 205, 50   5. 330, 50 
Příspěvky za včelstva po 8, - Kč   17. 768, -     -     17. 768, - 

9 odznaků a 8, 5 krojů       7. 576, -     -     7. 576, - 
Dny medu           25. 000, -   17. 363, -    7. 637, - 

Včelařský ples         24. 200, -    1. 835, -   22. 365, - 
Včelařský zájezd         7. 950, -    8. 491, -   - 541, - 
Setkání u vozu           -     2. 826, -   - 2. 826, - 

Nájem klubovny         11. 762, -   16. 428, -   - 5. 166, - 
Ostatní nájmy           -     3. 000, -   - 3. 000, - 

Funkční odměny          -     10. 370, -   -10. 370, - 
Medovina            750, -    9. 750, -   - 9. 000, - 
Daně Finančnímu úřadu       -     2. 130, -   - 2. 130, - 

Přednášky ve 2. pololetí       -     3. 156, -   - 3. 156, - 
Cestovní příkazy          -     8. 578, 50   - 8. 578, 50 

 
 
Hospodaření s dotacemi: 

 
             Dotace    Výplata      Rozdíl     

Národní dotace       338. 656, - Kč  338. 200, - + 456, - Kč  0 Kč 
Vyvíječe          53. 200, -    53. 200, -       0 
Aerosolování        3. 550, -    3. 550, -       0 

Přednášky         11. 500, -    3. 065, -      8. 435, - 
Magistrát Pardubice     35. 000, -     -       35. 000, - 
 

            
           Dotace   Doplatek   Faktura    Rozdíl 

Kompresory     231. 770, - Kč  99. 460, - Kč  331. 100, - Kč  130, - Kč 
Formidol        1. 820, -    780, -    2. 680, -   - 80, - 
Léčiva        38. 108, -   17. 488, -    57. 965, -  - 2. 359, - x/ 

 x/ za léčiva dostaneme ještě v roce 2007 dotaci 2. 187, 50 Kč                                        
takže skutečný rozdíl             činí pouze – 271, 50 Kč       

    
                .  
Sestavil dne 14. 1. 2007 ing. Jiří Marhan.  

 
 

…Evžen Báchor    Ing. Josef Vlach  Ing. Jiří Marhan 
……………………… ……………… ………………… 
  předseda ZO      jednatel ZO     pokladník ZO  

 
Oldřich Kimler, Ing. Jiří Vojtěch, Miroslav Kadleček v. r.  

…………………………………………………….  
      členové revizní komise 

 

 

 

 

 



  

 

Rozpočet 

ZO ČSV Pardubice na rok 2007  

 

 

Předpokládané příjmy: 
 
Příspěvky za včelstva po 8, - Kč         18. 000, - Kč 

15% příspěvků za včelstva pro ÚV ČSV       5. 000, - 
Poplatky účastníků zájezdu            8. 000, -  

Faktura za realizaci Dnů medu          30. 000, -  
Dotace Magistrátu Pardubice           5. 000, - 
Příjem za kroje a odznaky            2. 000, -  

Příjem za podnájem klubovny           8. 000, - 
Dotace ÚV ČSV na almanach           5. 000, - 

Včelařský ples                37. 000, -  
 
Příjmy celkem                118. 000, - Kč 

 
Předpokládané výdaje: 

 

Náklady na přednášky              4. 000, - Kč 
Cestovné                   5. 000, - 

Včelařský zájezd                10. 000, - 
Setkání u vozu                 2. 000, -  
Dny medu                  25. 000, -  

Funkční odměny                10. 200, - 
Nájemné klubovny               16. 000, -  

Poštovné, kopírování, kancelářské potřeby      1. 800, - 
Daně Finančnímu úřadu             2. 000, - 
Almanach                   5. 000, - 

Včelařský ples                37. 000, - 
 

Výdaje celkem                118. 000, - Kč 
 
Na základě zkušeností z předchozích let a předpokládaného vývoje aktivit ZO 

v roce 2007 byl rozpočet sestaven jako vyrovnaný.  
 

Vypracoval dne 22. 1. 2007 ing. Jiří Marhan 
 
 

Evžen Báchor  Ing. Josef Vlach  Ing. Jiří Marhan 
…………………….     ……………………   ……………………..  

 Předseda ZO        Jednatel ZO       Pokladník ZO  
 

 

Ve zprávě hospodáře, která následovala se ocitl seznam věcí 
v majetku organizace, navíc tam je seznam členů, kteří nepodcenili 



  

význam tlumení nákazy zvané varoáza, nelitovali prostředků i využili 
dotační politiky a zakoupili si prostředky na účinnější léčení včelstev.  

ZPRÁVA HOSPODÁŘE 

pro 99. Výroční členskou schůzi ZO ČSV Pardubice: 

Ku dni 31. 12. 2006 má naše ZO ve vlastnictví následující předměty: 

 
1 ks psací stroj ZETA uložený v klubovně ve Spolkovém domě 

  2 ks aerosolový přístroj VAT OC-22099  
  1 ks taška jednatele u př. Ing. Josefa Vlacha 

77 ks odznak Včelaři Pardubice u př. Evžena Báchora 
 materiál na kroje v zůstatkové hodnotě 0  

 
Inventář včelařského kroužku u př. Josefa Vlacha: 

1 ks úl Moravský univerzál  2 ks bomba na propan-butan – 
2 kg 

1 ks opalovací lampa   1 ks včelařský kuřák 
2 ks klobouk se závojem 

 
Do evidence majetku naší ZO bylo v roce 2006, na základě 
podmínek stanovených vládní vyhláškou č. 197/2005 S., zavedeno 

celkem 27 dotovaných kompresorů, které mají v držení níže uvedení 
přátelé:  

 
16 ks  kompresorů na el. pohon. Evžen Báchor, Pavel Dědek, Ing. 

Jitka Duchová, Ing. Oldřich Dumek, Josef Havrda, Josef Janko, 
Miroslav Kadleček, Petr Kuděla, František Malovec, Ing. Vladimír 

Michalec, Jaroslav Novotný, Miroslav Paulus, Ing. Stanislav Poskočil, 
Miroslav Teplý, Ing. Josef Vlach, Karel Vrzáň 

11 ks kompresorů na benzinový pohon: Evžen Báchor, Vlastimil 
Benadik, Květoslav Čáp ml., Květoslav Čáp st., Karel Kinzel, Milan 

Krulich, Libor Nevoránek, Ing. Stanislav Panuš, Ing. Stanislav Poskočil, 
Ing. Jiří Vojtěch, Karel Vrzáň.  

 
Protože výše uvedené dva aerosolové vyvíječe VAT OC-22099 

ani přes provedenou opravu nevykazují potřebný výkon, doporučuji 

dnešní VČS usnésti se na jejich vyřazení z majetku Základní organizace.  
 

V Pardubicích 22. ledna 2007   
Vypracoval: Josef Havrda - hospodář 

 
   Evžen Báchor       Ing. Josef Vlach 



  

    předseda ZO        jednatel ZO  
   

Nákazový referent přítel Ing. Stanislav Poskočil ve své zprávě 

porovnal výsledky vyšetření zimní měli v roce 2005 s rokem právě 
uplynulým, kdy došlo k nepatrnému zlepšení situace.  

Zpráva nákazového referenta pro 99. Výroční 
členskou schůzi ZO ČSV Pardubice dne 27. 1. 2007 

Kromě roztoče Varroa Destruktor nebyla zjištěna na území naší 
ZO další onemocnění.  

Dle loňských lednových výsledků vyšetření měli bylo 
v působnosti naší organizace 2083 včelstev, tj. o 296 méně než 

v předchozím roce 2005.  

Dle doložených protokolů o vyšetřování bylo odevzdáno 178 

směsných vzorků, což je o 13 více než v roce 2005. Z nich bylo 120 
pozitivních, o 4 méně než v roce 2005. V 30 vzorcích bylo napadení 

větší než 3 na včelstvo, což je o 9 méně než v roce 2005. Nedá se 

žádná lokalita označit za více napadenou, to je plošně rozloženo. Za 
vyšetření jsme platili 20 Kč, letos je stejně.  

Za léčiva jsme zaplatili 57 965 Kč.  

Na podzim jsme opět prováděli 4 ošetření - 1x Gabonem a 3x 
fumigací, v některých případech byla 3. fumigace nahrazena aerosolem.  

Chtěl bych vyzdvihnout činnost pokladníka, počet jeho finančních 
operací a objem peněz je srovnatelný s malou organizací, která za práci 

účetního platí i 50 000 Kč ročně.  
Dále děkuji předsedovi za jeho aktivní vedení organizace, kdy 

novými nápady obohacuje činnost.  
 

Vypracoval: Ing. Stanislav Poskočil – nákazový referent  
    

Jednatel přítel Ing. Josef Vlach ve své zprávě rozebral podrobně 
situaci v členské základně a to co do počtu, tak i věkového složení i 
podle počtu chovaných včelstev. Po přednesení zprávy jednatel oznámil, 

že o přijetí za člena ZO žádá Ing. Dana Hrobařová, bytem Svítkov 845, 
která zatím včely nechová. Bez připomínek byla přijata všemi 

přítomnými členy. Je to dcera našeho bývalého místopředsedy a stále 
pomoci ochotného přítele Ing. Josefa Křepely.  

Zpráva jednatele za rok 2006 

Základní organizace Pardubice měla 15. září 2006 165 členů se včelstvy, 

2 členy bez včelstev a registrovala 3 neorganizované včelaře. Všichni 



  

měli dohromady 2228 včelstev. Na začátku roku 2007 má organizace 
166 členů a registruje dva neorganizované včelaře. Mimo území 
základní organizace bylo registrováno asi 357 včelstev. S koncem roku 

bylo ze členství vyřazeno 9 včelařů. V průběhu roku se přihlásilo 10 
včelařů. Mezi včelaři je 7 žen. Nejmladšímu členovi je 14 let, 

nejstaršímu 95 let. Průměrný věk je 59, 4 let.  

Od roku 2001 se počet členů organizace ustálil okolo počtu 165 (r. 2000 

– 175/2, r. 2001 – 168/2, r. 2002 – 165/1, r. 2003 – 162/1, r. 2004 – 
162/1, r. 2005 – 169/2, r. 2006 –165/3).  

Počet včelstev proti stejnému období roku 2004 vzrostl o 8 včelstev.  

  

Věkové složení členské základny 

    2004   2005   2006 

Do 20 let  1  0, 6 %  1  0, 6%   2  1, 2% 

21 – 30 let  8  4, 9%  9  5, 3%   7  4, 2% 

31 – 40 let  6  3, 7% 12 7, 0%  12 7, 3% 

41 – 50 let  27  16, 7%    26  15, 8%    23  13, 9%  

51 – 60 let   33  20, 4%    37  21, 6%    40  24, 2% 

61 – 70 let   39  24, 0%    35  20, 5%   31  18, 8% 

71 – 80 let 38  23, 2%    39  22, 8%    40  24, 2% 

nad 80 let 10   6, 2%    12  7, 0%    10  6, 1% 

        162    171     165 

Průměrný věk    61 let     60, 3 let     59, 4 let 

 

Rozdělení včelařů podle počtu chovaných včelstev 

   2004   2005   2006 

Kategorie  včelařů/včelstev včelařů/včelstev
 včelařů/včelstev 

Bez včelstev   4    6     2 

1 – 5 včelstev  54 195  56 180  60 218 

6 – 10   49 378  50 383  49 375 

11 – 15   18 234  19 235  17 213 

16 – 30   22 474  23 513  27 568 



  

31 – 100  12 587  15 754   11 575 

101 –150   3 352   2 242   1 119 

více než 150  -  -     1 160 

162 2220    171 2307    167  2228 

 

Největší včelaři Květoslav Čáp - 160 vč.   Dana Tichá – 119 

vč.    

Evžen Báchor – 98 vč.   Ing. Jiří Vojtěch – 80 vč.  

 

Kočujících včelařů 12, kočovných vozů 27, přívěsy žádné.  

Počet kočovných přísunů  - do polí 1077 

- do lesů 427 

Počet odchovaných matek:  649 kusů 

Nebyl hlášen žádný případ škod, který by byl řešen svépomocným 
fondem.  

V průběhu roku bylo mimo výroční členskou schůzi sedm běžných 
schůzí s průměrnou účastí 57 členů i nečlenů (34, 6%).  

  

26. ledna 2007     Zpracoval Josef Vlach, jednatel ZO 

 

Zpráva přednesená předsedou revizní komise přítelem Oldřichem 

Kimlerem převážně hovořila o provedené kontrole příjmových a 
výdajových účtů pokladníkem přítelem Marhanem a o jejím výsledku, 

který hovoří o precizním vedení jeho agendy.  

Revizní zpráva o kontrole účtů a pokladny:  

Vážení přátelé! 

Dne 22. 1. 2007 byla provedena revizní komisí kontrola 
příjmových a výdajových účtů v pokladně ZO, kterou vede př. Ing. Jiří 

Marhan. Revizní komise byla ve složení př. Oldřicha Kimlera, př. Ing. 
Jiřího Vojtěcha a př. Miroslava Kadlečka.  

Kontrola se týkala údobí od 1. 1. 20o6 do 31. 12. 2006. Komise 
podrobně překontrolovala všechny příjmové a výdajové doklady a jejich 

záznamy v pokladním deníku. Celkem bylo zkontrolováno 220 
základních účtů a několik desítek souběžných a odvozených účtů. 



  

Takový rozsah účetních operací od založení organizace nebyl dosud 
zaznamenán.  

Na všech základních a souhrnných účtech byl shledán naprostý 

soulad, účtování léčiv a dalších účtů je velmi pečlivě vedeno. Účetnictví 
příjmových a výdajových dokladů bylo shledáno bez závad, včetně 

převodů do dalších účetních období. Vše bylo precizně uspořádáno.  

Při kontrole jsme opět zjistili, jako každý rok, že př. Marhanovi 

práci ztěžují někteří členové naší organizace tím, že si nevyzvednou 
dotace v určeném termínu. Pokladník musí tuto záležitost řešit poštou, 

tím roste náročnost práce a tím také rostou finanční náklady.  

Proto bych vás chtěl vyzvat k tomu, abychom se snažili 

maximálním způsobem pokladníkovi ulehčit tak náročnou práci.  

Revizní komise tedy doporučuje schválit zprávu o hospodaření za 

rok 2006 a schválit finanční plán na rok 2007.  

Podepsáni členové revizní komise O. Kimler, Jiří Vojtěch, M. 

Kadleček.  

      V Pardubicích 22. 1. 2007 

Po přednesení zprávy navrhl přítel Kimler mimořádně odměnit 

přítele pokladníka.  

Dále si vzal slovo předseda přítel Báchor, který vyzval mnohé, 

kteří si ještě nezakoupili alespoň jednu vstupenku, jak to bylo usneseno 
na členské schůzi v září, aby tak učinili u přítomného přítele Dumka. 

Našli se však takoví, kteří pro nás neměli dobrých slov, ale my to 
neděláme pro vlastní zisk, nýbrž pro společnou věc.  

Následoval návrh plánu činnosti na rok 2007, přednesený 
předsedou.  

 

Plán činnosti ZO ČSV Pardubice na rok 2007 
Schůzová činnost devětkrát za rok dle rozpisu v „Oběžníku“ vždy v kavárně 

Evropa.  

únor 22. 2. 07 – kavárna Evropa- Odborná přednáška „Nemoci včel, způsoby 
léčení, nákazová situace“ učitel včelařství Evžen Báchor, nákazový referent 

Stanislav Poskočil.  

   

24. 2. 2007- Včelařský ples- KD Dukla, začátek v 19. 00hod 

 

březen 22. 3. 07- kavárna Evropa- Odborná přednáška 

Jarní rozvoj včel, moderní způsoby chovu včel v ČR a v zahraničí- učitel 

včelařství Evžen Báchor 



  

duben 19. 4. 07- „ Svět včel ve filmu“ promítání filmů se včelařskou 
tématikou – Krajská knihovna Pardubice, Perštýnské náměstí- zajišťuje Josef 

Vlach  

 

duben- 28. 4. 2007- sobota Kunětická hora v 9. 00 hod „Setkání včelařů u 

kočovného vozu“ a „Kurz pro začínající včelaře“ přednáší učitel včelařství 

Evžen Báchor  

květen 17. 5. 07- kavárna Evropa- spolková činnost, beseda a příprava 

zájezdu.  

     

květen20. 5. 2007 Včelařský zájezd Sv. Hostýn:  
Program zájezdu: Křest sochy sv. Ambrože, Odborná přednáška př. 
Texla, beseda se včelaři, účast kolem 12. 000 včelařů. Ochutnávka 

medu a medoviny, Muzika, moravská lidová tržnice.  
        Kulturní část zájezdu: Návštěva blízkého okolí a města Zlín.  

 Odjezd z parkoviště u řeky od zimního stadiónu Pardubice 2o . 5. 07 v 5, 30 

hod.  

 

srpen 30. 8. 2007- kavárna Evropa- Přednáška na téma Ošetřování včel 

v podzimním období a příprava včelstev na zimu, ČSV- činnost, státní dotace. 

učitel včelařství Evžen Báchor  

.  

září- 14. 9. 2007- kavárna Evropa- příprava oslav 100 let vzniku 

Pardubických včelařů.  

- příprava osmého ročníku soutěže o nejlepší med a včelařské výstavy „Dny 

medu 2007“ pořádané v Kulturním klubu Hronovická Pardubice dne 13. -14. 

10. 2007.  
-příprava slavnostního průvodu městem k zahájení oslav Dnů medu + 

alegorický vůz.  

 

říjen 13. 10- 14. 10. 2007  „Dny medu“  

 

říjen 25. 10. 2007- restaurace Zlatá Štika – hodnocení oslav 100let založení  

spolku,  

-aktuální témata v Českém svazu včelařů 

 

listopad. 22. 11. 2007 - Spolkový dům foyer-15, 30hod výplata dotací.  

         - schůzka s důvěrníky Kavárna Evropa 17, 00hod  

 

5. Provoz včelařské klubovny pro včelaře i veřejnost – každou první a 

poslední středu od 16 – 18 hod.  

7. Propagace včelaření u široké veřejnosti – besedy, výtvarné soutěže pro 
školy, články v časopise Včelařství , jubilea a pod.  

9. Zajištění léčiv 

 

Program sestavil: Evžen Báchor 



  

 

 DISKUSE: 

Přítel Poskočil ve svém příspěvku uvedl, že obrat v naší 

organizaci je jako obrat v menší firmě. Tam na finanční záležitosti mají 
placeného profesionála a u nás to dělá dobrovolník přítel Marhan. Dále 

poděkoval příteli Báchorovi za jeho práci a apeloval na všechny, aby mu 
v co největší míře pomáhali. Navrhl také někdy přehrát relace, které 

přítel Báchor uskutečňuje pravidelně v Českém rozhlase.  

Na to přítel Báchor odpověděl, že to nedělá pro pochvalu, ale že 

chce pomoci dobré věci a řekl, že nadále bude pokračovat i v relacích 
rozhlasových. Dal hlasovat o návrhu mimořádně odměnit pokladníka. 

Návrh byl schválen bez připomínek.  
Dále informoval přítomné o spolkových sklenicích na med , jejichž cena 

by nemusela přesáhnou 5, -Kč za kus.  
Během týdne by měly dorazit objednané látky na kroje a tak by se 

mohli začít u švadleny přihlašovat další zájemci o jeho ušití .  
Dotace za kočování byly pro celý okres Pardubice pozastaveny 

vzhledem k nějakému odvolání př. Volejníka ze ZO Přelouč.  

ÚV ČSV požádá Ministerstvo zemědělství ČR o dotace na 
kompresory, tuto techniku by měl mít každý včelař, proto se mohou 

zájemci opět přihlásit.  
Kdo neodevzdá zimní měl k vyšetření, bude řešen státními orgány 

pro porušení zákona. Seznam těch, kteří tak neučinili jsme povinni státní 
správě předat.  

Přítel Poskočil sdělil, že je možno podat žádost o dotaci na 
aerosolování, která činí 10, - Kč na včelstvo a že tak neučinila dosud 

většina těch, kteří toto prováděli.  
Přítel Marhan navrhl poslat příteli Oldřichu Vondroušovi, který je 

nemocný, z dnešní VČS zdravici, neboť přítel Vondrouš toho udělal 
mnoho pro naši organizaci. Všichni souhlasili.  

Přítel Vlach uvedl, pokud by někdo nedostal, nebo nedostával 

časopis Včelařství možnost jemu toto nahlásit a on zjedná nápravu. Dále 
že se hledá dobrovolník, který by se na Dnech medu věnoval 

záležitostem kolem vosku a výroby svíček. Hlášení, která chodí ze 
Svazu chovatelů neposílat do Hradišťka, nýbrž předávat jemu. Odeslány 

budou hromadně a nám poslouží k upřesnění počtů včelstev a jejich 
stanovišť. V burze nabídek a poptávek zmínil některé z nich. Nakonec 

uvedl svoji zkušenost s aerosolováním a nutností používat vhodný 
respirátor. Aerosol je zřejmě účinný, neboť v zimní měli neviděl roztoče.  

Přítel Dumek dal návrh, zda by nebylo možno ke sklenicím 
objednat víčka s potištěným vzorem a ty prodávat společně se 

sklenicemi.  



  

Po skončení diskuse přednesl přítel Báchor návrh na usnesení 
z VČS. Navržené usnesení bylo bez připomínek schváleno.  

Český svaz včelařů, základní organizace Pardubice 

 

 

USNESENÍ 

 99. výroční členské schůze 

konané 27. ledna 2007 v Hudebním sále radnice 

 

 

1. výroční členská schůze schvaluje: 

 
a) zprávu o činnosti výboru a celé ZO za období roku 2006 

b) zprávu pokladníka 
c) zprávu hospodáře 

d) revizní zprávu 
e) z každého včelstva zaplatit ve prospěch ZO částku 8, -Kč v roce 2007 jako 

účelový příspěvek 
f) plán činnosti na rok 2007 

g) finanční rozpočet na rok 2007 
 
 

2. výroční členská schůze ukládá: 
 

a) všem členům v souvislosti s bojem za zdravotní stavy včelstev vyhledávat 
a likvidovat divoce žijící včelstva, zalétlé roje neznámého původu a staré 

nepoužívané úly jako možné zdroje nákazy.  
b) při prevenci a tlumení chorob úzce spolupracovat s  veterinární službou 

c) výboru zajistit na rok 2007 celkem 9 členských schůzí  se třemi odbornými 
přednáškami a jednu schůzi výroční.  

d) výboru zajistit léčiva pro všechny členy naší ZO 
e) výboru zkvalitnit práci důvěrníků 

f) při kočování se včelstvem organizovaném samotnými včelaři nevybírat 
žádný poplatek  

g) hospodáři vyřadit z evidence majetku ZO 2 ks zastaralých a nefunkčních   
  aerosolových vyvíječů VAT OC-22099 



  

f) zajistit distribuci svazové sklenice na med pro členy ZO Pardubice 
 

Podepsáni: Evžen Báchor-předseda, Ing. Josef Vlach – Jednatel, Ing. Jiří 

Marhan – pokladník, Oldřich Kimler, Ing. Jiří Vojtěch, Miroslav 
Kadleček – revizní komise  

Krátce po dvanácté hodině byla VČS ukončena.  

Jako kronikář si nemohu odpustit jednu poznámku nakonec. Jak 

jsem zmínil krásné prostředí na začátku, tak musím dodat, že i průběh 
schůze měl důstojný ráz a to až do oznámení uprostřed diskuse, že se 

prodávají losy tomboly. Od tohoto okamžiku byl průběh schůze narušen 
jak prodejem losů, tak i vyzvedáváním výher a nastalým hlukem, který 

znemožňoval poslech diskutujících. Mnozí, a těch bylo dosti, toho 
využili a sál opouštěli, takže při schvalování jich zbyla asi jenom 

polovina. Škoda a ponaučení pro příště.  

 

 

  

30. ledna 2007 byla v denním tisku zveřejněna zpráva 

Hydrometeorologického ústavu, že je nejteplejší leden za posledních 46 
let. Průměrná teplota bude asi +3, 5°C což je o 5, 5°C víc, než činí 

dlouhodobý průměr. Stejně ve statistikách dopadl i loňský listopad, kdy 
bylo o 2, 6°C tepleji než obvykle. Podle jednoho českého klimatologa by 

se nynější zimní období mohlo zařadit mezi historicky nejteplejší . Podle 
Světové meteorologické organizace by se loňský rok mohl stát šestým 

nejteplejším rokem od doby, kdy se vedou podrobné záznamy o počasí. 
Ve zprávě z poloviny prosince poukázala tato organizace na nepřetržité 

stoupání teploty na naši planetě v posledních 30 letech; každé desetiletí 
nyní globální teplota vzrůstá o 0, 18°C. Důsledkem jsou neobvykle teplé 

podzimy a zimy a extrémní horka v letních měsících.  
Proč se o této skutečnosti tak podrobně zmiňuji. Je to tím, že jsem 

toho názoru, že toto oteplování bezprostředně souvisí nejen s  životem 

lidí, ale i s životem včel. K tomuto závěru mě vede i zkušenost, kterou 
jsem učinil začátkem letošního ledna. Dne šestého ledna jsem našel na 

podložce vložené na dně úlu kuklu včelího plodu. Desátého ledna jsem 
toto včelstvo prohlédl a zjistil jsem, že na třech plástech se nalézá plod 

všech stadií a to v rozloze nejméně jednoho decimetru na každé straně 
plástu, tedy celkem kolem šesti decimetrů. Takovou rozlohu plodu 

v zimních měsících jsem zaznamenal v roce 1982 až dne 22. února, kdy 
jsem z příkazu Veterinární správy svá včelstva musel usmrtit v důsledku 

toho, že se nalézala v okruhu 5 km od ohniska varoázy.  



  

19. února 2007 jedná výbor v tomto složení: Evžen Báchor, Ing. 
Oldřich Dumek, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Jitka Duchová, Ing. 
Josef Vlach, Ing. Martin Hromádko, Ing. Josef Šroll, Ing. Bohumír 

Pitthard, Josef Havrda.  

Doporučení Výzkumného ústavu Dol, že vzhledem k letošní 

abnormálně teplé zimě by mohla varoáza způsobit velké škody, plně 
akceptuje. Nátěr plodu a následnou fumigaci bude nutno provést co 

možná nejdříve, pokud není příliš mnoho plodu. Termín bude stanoven 
poté, co budou známy všechny výsledky vyšetření zimní měli. Po jejich 

obdržení se sejde předseda a nákazový referent s  pracovníkem 
Veterinární správy a tito určí termín a rozsah tohoto přeléčení .  

Podle zákona č. 342/2006 Sb. musíme změnit název a to přidáním 
údaje „Občanské sdružení“. Takže název bude znít: Český svaz včelařů 

o. s. Základní organizace Pardubice a adresa: Klášterní 55, 530 02 
Pardubice Změna pak musí být provedena na razítku, v adrese, 

vizitkách a jejím provedením je pověřen jednatel př. Vlach.  

Výbor schválil účast př. Báchora a Marhana na přednášce 
zástupce Evropského parlamentu, který přiděluje dotace a která se 

uskuteční v Praze 29. března 2007. K dotacím můžeme podávat návrhy 
na jejich lepší využití a to přes předsedu Báchora na Ministerstvo financí 

ČR a to do konce února.  

Vzal na vědomí informace z předsednictva ÚV ČSV, která sdělil 

př. Báchor: Ty vypovídají o tom, že dosud není vyřešena situace 
v Předboji, kde z prostředků ČSV bylo použito 15 milionů korun. ČSV 

podává odvolání.  

Potěšitelná je zpráva př. Dumka a to, že jsou k dnešnímu dni 

vyprodány všechny vstupenky na ples, které byly dány do KD Dukla, 
kam budou ještě převedeny vstupenky z předprodeje u Zelené brány.  

22. února 2007 na členské schůzi jsou přítomní seznámeni 
s výsledky vyšetření směsných vzorků zimní měli. Celkem bylo 
odesláno 173 vzorků, z toho bylo 8 nedostatečných, 123 pozitivních na 

varoázu a z nich 36 s více než třemi roztoči na včelstvo. S Veterinární 
správou bylo dohodnuto ošetřovat v každé obci, v níž byl byť i pouze u 

jednoho včelaře spad více než 3 roztoči na včelstvo , nátěrem plodu 
přípravkem Mavrik s následnou fumigací nebo aerosolem. Ošetření pak 

provést nejpozději do 30. března.  

Př. Báchor informuje, že po jednání s př. Václavem Burešem tento 

přislíbil knihy vrátit a knihovna bude v naší klubovně v Evropském 
domě. Dále připomíná možnost využití dotací na nákup aerosolovací 



  

techniky, na kočování i na investice do zařízení včelařského provozu, 
které mohou činit až 35% při minimální částce 50 tisíc Kč.  

Hlavní náplní pak byla přednáška př. Báchora na téma „Nemoci a 

nákazy včel“.  

Za členy byli přijati: Vladimír Šuhájek z Bohdanče 33 a Jiří 

Pospíšil z Pardubic Erno Košťála 958. Oba jsou zatím bez včel.  

24. února 2007 XII. ples v KD Dukla  

Průběh plesu výstižně popsal jeho hlavní organizátor přítel Ing. 
Oldřich Dumek takto: 

„Pravidelně každoročně se s manželkou zúčastníme několika 
plesů. Ples pokládáme za vyvrcholení společenské aktivity. Každoročně 

jsme záviděli myslivcům jejich plesy, kde členové mysliveckého spolku 
v krojích si užívali zábavy se svými blízkými.  

Když na výroční schůzi zazněl příspěvek o zajištění plesu ke 100. 
výročí založení naší organizace, připojil jsem se rovněž, neboť jsem toho 

názoru, že zvláště u včelařů rodinní příslušníci vydatně pomáhají při 
včelařských pracech a ples by měl být pro ně společenským 

zadostiučiněním a uznáním jejich pomoci.  

Na návrh předsedy mne výbor pověřil kompletním zajištěním 
plesu. Nejdříve bylo nutné zajistit sál a to vzhledem k 100. výročí sál na 

úrovni a to v Pardubicích je jedině Dům kultury Dukla Pardubice. 
Manažer Irena Korytářová měla pochopení se začínajícím plesovým 

spolkem a proto zajistila pořadatelskou službu včetně ozvučení a dala 
nám slevu na nájemném.  

Zajistil jsem grafický návrh a po schválení ve výboru i tisk 
vstupenek, kterým dominovalo sto let od založení spolku. Vstupenky se 

líbily a někteří je označili za velmi zdařilé. Pro členy ZO jsme je 
prodávali při předání dotací, každá vstupenka byla očíslována číslem 

stolu. Další prodej zajišťoval DK Dukla a malou část informační 
středisko pod Zelenou branou. Vstupenky se prakticky vyprodaly. 

Rovněž očíslování stolů bylo s včelařskou tématikou s přáním příjemné 
zábavy.  

Propagace plesu byla zajištěna jednak v tisku v informacích DK 

Dukla Pardubice, a dále zdařilým plakátem na mnoha místech Pardubic. 
Zde rovněž dominovalo 100. výročí založení spolku.  

Vlastní výzdoba sálu byla zajištěna pracovníky DK v součinnosti 
s pověřeným členem výboru př. Vlachem. Jevišti dominoval spolkový 

prapor a nápis „PARDUBIČTÍ VČELAŘI 100 let „ doplněný kyticí. 
Výzdoba byla jednoduchá, ale elegantní a všem se líbila.  



  

K tanci i poslechu bylo původně zajištěno několik kapel, které 
později svoji účast odřekly, a zbyla jediná kapela Maruščiny jahody. 
Poněvadž tato kapela má repertoár spíše pro mladou generaci, přizvali 

jsme ještě druhou kapelu, dechovku Živaňanka. Obě kapely hrály velmi 
dobře a účastníkům plesu se líbily.  

Přítelkyně Hrobařová Danuše se nabídla, že za režijní cenu napeče 
pro všechny účastníky plesu medovník a lineckou hvězdicí, což bylo 

účastníky plesu velmi dobře hodnoceno. Každý účastník plesu byl 
přivítán a uveden ke stolu př. Vlachem, př. Dumkem a část i předsedou 

Báchorem. Každý při vstupu obdržel od přítelkyně Hrobařové, a nebo 
pořadatelky, tácek s medovníkem a lineckou hvězdou. Každý člen 

organizace, který má kroj, přišel v kroji a proto i uvítání účastníku bylo 
umocněno slušivými kroji.  

Ples zahájil předseda spolku včelařů Pardubice přítel Báchor 
velmi pěkným uvítacím projevem, který byl věcný bez zbytečných 

podrobností a hlavně vyzdvihl stoleté výročí založení spolku Pardubice. 
Jako projev díků členů organizace byla předsedovi předána malá 
pozornost s přáním dalších plodných let v naší organizaci.  

Značnou část večera obveseloval přítomné pan Kopecký ze 
Sezemic, svojí velmi zdařilou imitací herce Buriana. Jeho vystoupení se 

líbilo a bylo příjemným zpestřením večera. Dokonce na jeho písničku 
„Přednosta stanice co umí prohnat mašiny“, lidi tancovali.  

V druhé půlce večera vystoupily soutěžní taneční páry s ukázkami 
několika tanců v podání mistrů tance komentované živě tanečním 

mistrem panem Mičanem. Ukázky sklidily velký potlesk a všem se líbily 
za povzdechu, tak tohle se již nenaučíme.  

Plesu se zúčastnilo několik představitelů kraje i města a to 
zejména za radu Pardubického kraje radní Ing. Petr Šilar, zodpovědný za 

zemědělství a životní prostředí, za město Pardubice první náměstek 
primátora Alexandr Krejčíř a náměstek primátora Jan Kislinger.  

Účastníkům plesu se ples líbil, dokonce i skupince 12 mladých 

lidí, kteří se včelaři neměli nic společného. Trochu DK zahaprovala 
obsluha na sále jak co odbornosti tak co do rychlosti obsluhy. Jediné 

zklamání pro některé byla neuskutečněná tombola, takže pro příští ples ji 
bude nutné připravit. Poněvadž všichni byli v podstatě velmi spokojeni, 

rozhodl výbor pořádat ples i další rok. Přes všechny problémy a nejistoty 
byl ples i po finanční stránce ziskový a neprodělalo se. “ 

Tolik přítel Oldřich Dumek.  

 



  

19. března 2007 se konala schůze výboru, který se sešel takto: 
Evžen Báchor, Ing. Jitka Duchová, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef 
Šroll, Ivan Kříž, Ing. Oldřich Dumek, Petr Lopata, Oldřich Kimler, 

Miroslav Kadleček, Ing. Stanislav Poskočil, Josef Havrda.  

V úvodu bylo zhodnocení průběhu XII. včelařského plesu, jeho 

jediný nedostatek účastníci spatřovali v liknavé obsluze a vysokých 
cenách občerstvení a to, že nebyla zorganizována tombola. Naopak 

příjmem 52. 740, - Kč za vstupenky a odečtením výloh je výsledek 
plusový a to přibližně o 4. 000, - Kč. Protože se ples vydařil, rozhodnuto 

bylo jeho uspořádání i v příštím roce 2008.  

Př. Báchor referoval o svém týdenním pobytu v italském 

Rosignanu.  

Značná pozornost byla věnována zajištění přeléčení včelstev s  tím, 

že léky bude vydávat jednatel př. Vlach.  

Budeme mít novou webovou stránku. Přítel Květoslav Čáp ml., 

bytem Nemošice, Ostřešanská čp. 151 již vytvořil úvodní stránku 
http://vcelareni. kvalitne. cz. Materiály mu bude dodávat přítel Evžen 
Báchor a jakýsi supervizor přes gramatiku bude pisatel těchto řádků. 

Mimo nadpisu „Stránky ZO ČSV Pardubice“ a znaků ČSV a Pardubic 
tam zatím není další text.  

O dotaci ve výši 15 tisíc korun pro začínající včelaře se hlásí již 
15 žadatelů. Mezi nimi je i Roman Salavec z Volče, který hodlá vstoupit 

do naší organizace.  

Na této výborové schůzi oznámil př. Ing. Martin Hromádko se pro 

pracovní zaneprázdnění vzdává členství ve výboru a př. František 
Malovec sděluje, že začal chodit v zaměstnání na směny a nebude se 

moci tudíž vždy zúčastňovat schůzí. Po jejich sdělení jsou podávány 
návrhy na případné jejich náhrady. Mezi nimi i Jan Fogl ze Sezemic, a 

Ing. Jaroslav Dvořáček z Čeperky.  

Zemědělský intervenční fond (ZIF) přes něhož proudí dotační 
peníze využil svého práva a loni na podzim provedl kontrolu u několika 

včelařů. Těmi byli Josef Červinka z Pardubic Hraniční 247 – 10 
včelstev, Ing. Miroslav Věříš z Bohdanče, Perštýnská 268 – 8 včelstev a 

Josef Piskač ze Starých Čívic 52 – 9 včelstev. Kontrola nezjistila žádné 
rozdíly mezi počty včelstev nahlášenými v žádostech o dotace a 

skutečností, i když by se stát mohlo, že od 1. září, které je datumem 
nahlašování počtu včelstev a kontrolou v měsíci říjnu k menším změnám 

dojít může.  

 



  

22. března 2007se v kavárně Evropa ve Spolkovém domě na 
Perštýnském náměstí sešli členové a hned po zahájení vyslechli čtyři 
zájemce o členství, jejich údaje o své osobě i o důvodech proč chtějí 

včelařit. Na to byli bez připomínek za členy přijati všemi přítomnými. 
Byli to Roman Salavec z Volče, Miroslav Pohludek z Čepí, Martin 

Kořínek ze Srnojed a Martin Lopata z Pardubic.  

Termín přeléčení včelstev se posunul do 14. dubna a místní 

včelařští důvěrníci obdrželi léčiva i potřebné instrukce.  

Následovaly informace týkající se úspěšného plesu, vysetého 

jetele na semeno okolo Chvojence, kam se ovšem pro mor včelího plodu 
nesmí kočovat a tak to může být výhodné jen pro místní včelaře, 

možnosti pořizování dalších dotovaných kompresorů a vyvíječů aerosolu 
a informace o presentaci našeho včelařství v itelském Rosignanu.  

Následovala přednáška př. Báchora rozdělená do dvou temat: 
„Celoroční ošetřování včelstev“ a „Medobraní“, kde byly v druhé části 

zdůrazněny zásady práce s přírodním produktem – medem a zejména 
nutnost dbát úzkostlivé hygieny při jeho získávání . Hodnocení 
přednášek bylo velmi kladné.  

16. dubna 2007 se sešel výbor ve složení Evžen Báchor, Ing. 
Josef Vlach, Miroslav Kadleček, Petr Lopata, Ing. Jiří Marhan, Ing. 

Oldřich Dumek, Ivan Kříž, Ing. Petr Pitthard, Ing. Josef Šroll, Ing. Jitka 
Duchová, Ing. Stanislav Poskočil a Josef Havrda.  

Jednalo se převážně o problémech, které se vyskytly v průběhu 
jarního přeléčení, a to že se našli jednotlivci, kteří toto odmítali. 

Výsledek, jak léčení proběhlo, bychom se měli dovědět z vrácených 
formulářů, které spolu se 120 dopisy rozeslal předseda. Formuláře o 

provedeném léčení by měly být potvrzeny důvěrníky. Návrh aby se jako 
povinnost stanovilo místo druhé fumigace ošetření aerosolem se jeví 

jako těžko realizovatelný, neboť my nemůžeme nic nařizovat a navíc 
musíme respektovat nařízení Veterinární správy.  

Přítel Báchor, který dosud vyřizoval záležitosti týkající se 

pořizování dotovaných kompresorů a vyvíječů, kdy žadatel včelař uhradí 
30% ceny a 70% je hrazeno dotací, předal tuto agendu jednateli př. 

Vlachovi. Ten požadavky odešle formou objednávky výrobci. Když od 
výrobce přijdou faktury, tak ty spolu se žádostí o dotace zašle 

prostřednictvím OV ČSV na Ústředí do Prahy. To vše se musí provést 
do 5. června tohoto roku.  

18. dubna 2007 se uskutečnila členská schůze ve videosálu 
Krajské knihovny 



  

V úvodu informoval př. Vlach o změně týkající se OV ČSV, 
z něhož odstupuje jeho předseda přítel MUDr. Radek Hubač, který 
slouží v Armádě České republiky a je převelen do Prahy. Za něho byl do 

OV navržen přítel Oldřich Dumek, který byl členskou schůzí schválen.  

Potom byly promítnuty dva videozáznamy a to tytéž jako na 

loňské produkci: Zájezd k příteli Jindrovi do Roudnice n. L., Výstava 
medů v Moskvě a přednáška Ing. PhDr. Přidala „Příčiny vzniku a 

tlumení rojové nálady“. To, že tyto pořady byly členům známé, bylo 
zřejmě důvodem, že na konci promítání tam zbyla jen hrstka 

nejvěrnějších.  

 

V. Setkání u kočovných vozů pod Kunětickou horou se 
uskutečnilo 28. dubna 2007. Setkání se stalo již tradicí a tentokrát se 

oproti minulým letům i počasí opravdu vydařilo. Kvetoucí příroda a od 
rána modrá obloha a sluníčko. To asi také přispělo k největší účasti 

z doposud konaných ročníků. Součástí setkání byl „Kurs pro začínající 
včelaře“ doplněný výkladem a praktickou ukázkou chovu matek 
přítelem Arnoštem Klukasem ze Břehů pro ty zkušenější , kteří si chtěli 

své znalosti rozšířit.  

Hlavní slovo měl náš předseda, učitel včelařství, přítel Evžen 

Báchor. Všemi přítomnými byl vysoce oceněn způsob, který pro svoje 
vystoupení zvolil. Při přednášce stál za úlem se včelami a při výkladu 

názorně předváděl každý úkon, o němž mluvil. Vycházel z toho, že 
názorné předvedení se lépe vryje do paměti, než sebedelší teorie. Přesto, 

že jeho přednáška byla určena začínajícím včelařům, mnohé poznatky, 
zejména z jeho včelařské praxe byly přínosem i pro ty zkušenější.  

Kromě názorného předvedení chovu matek a to i pomocí 
\Jentenova rámku, předvedl přítel Klukas svůj systém včelaření 

v nízkých nástavcích a navíc předvedl metodu, jak zjistit rychle počet 
roztočů Varroa Destruktor tzv. „flotaci“, to jest nasypání měli do 
stolního oleje a na jeho hladině roztoče spočítat.  

Setkání se zúčastnili přátelé včelaři z blízkého i vzdálenějšího 
okolí a to ze Svitav, Rychnova nad Kněžnou, Rohovládové Bělé, 

Nového Bydžova, Vamberku a nejvíce jich bylo z Hradce. Na presenční 
listinu se jich podepsalo 79 a celkově tam mohlo být nejméně 120 

včelařů i příznivců včelaření.  

Protože se jako obvykle setkání protáhlo přes poledne, bylo 

pamatováno i na malé občerstvení spočívající v ohřáté klobáse a 
limonádě. Nesměla také chybět medovina, která byla podávána 

k ochutnání.  



  

Po celou dobu byla přítomna prodejna „Včelaření hrou“ z Hradce 
Králové, kde si mohli včelaři doplnit svoji výbavu z nabízeného 
širokého sortimentu.  

Novinkou letošního setkání byl dva hudebníci, kteří o přestávkách 
vyplňovali hudbu na dechové nástroje.  

Spokojenost byla s počasím, přednáškami i s přátelskou besedou, 
kterou bylo setkání ukončeno.  

 

17. května 2007 se na členské schůzi jedná především o programu 

zájezdu, který uskutečníme za tři dny a o situaci po jarním přeléčení 
včelstev. K dnešnímu dni si po 200, - Kč zaplatilo již 38 zájemců a 

několik míst je ještě volných. Př. Poskočil ještě nedostal od jedné třetiny 
těch, kteří měli přeléčit svá včelstva, potvrzené formuláře.  

Př. Báchor pak informuje o stavu, v němž se nalézá příprava 
Almanachu. Přestože je už téměř připravený, uvítal by ještě další 

příspěvky ze včelaření. Dále informuje, že na Krajský úřad se o dotaci 
pro začínající včelaře přihlásil 96 včelařů, uspokojeno bylo 42 a ostatní 
dostali příslib, že se tak stane v příštím roce. O nájemné za užívání naší 

klubovny v Evropském domě se dělíme polovinou s organizací Alliance 
Française de Pardubice, která s námi klubovnu sdílí. Platíme 4. 000, - Kč 

ročně.  

Další informace se týkaly skutečnosti, že v letošním roce je 

poslední možnost žádat o dotace na základě vyhlášky č . 197, jejíž 
platnost končí. Týká se to kočování, pořízení kompresorů a vyvíječů 

aerosolu, í investic do včelařských provozů nad 50 tisíc Kč, rozborů 
medu. Dotována jsou i léčiva, například formidolové desky jejichž cena 

je 40, - Kč a dotace na ně je 28, - Kč na jedno balení, v němž jsou dva 
kusy.  

Letos budou výkupní ceny medu opět nízké, za první květové 
budou výkupci dávat 28. - až 30, - Kč. Zemědělci, kteří mají 
ekologickou farmu mohou med prodávat jako ekologický, když dodrží 

některé zásady, z nichž alespoň tyto: nepoužívat žádné chemické 
prostředky, nekrmit včely cukrem. Náš med se vyváží do zahraničí 

(1062 tun) a k nám se dováží (565 tun).  

Letos objednal náš svaz sklenice na med v počtu 2 miliony. Měly 

by být do konce června k dispozici. Jejich cena se bude pohybovat 
kolem 4, 50 Kč + doprava.  

Problém nastává s knihovnou, neboť př. Václav Bureš se zdráhá ji 
odprodat zpět naši organizaci.  



  

Na této členské schůzi byla přijata za člena Zuzana Bezdičková, 
nar. 1973, bytem Pardubice MUDr. Ducháčkové 310. Je to dcera našeho 
pokladníka př. Jiřího Marhana.  

 

 

Zájezd na Moravu 

Dne 20. května 2007 v půl šesté ráno plně obsazený autobus… 
lidmi vyrazil z parkoviště u ČEZ arény na východ a to do Bystřice pod 

Hostýnem. Cílem zájezdu byl Hostýn, kde se konala V. Včelařská pouť 
– Evropské setkání včelařů. Jediným jistým bodem programu byla naše 

účast na odhalení a posvěcení sochy svatého Ambrože s tím, že o dalším 
cíli se rozhodneme podle situace i počasí až na místě.  

Krátce po desáté hodině došlo k odhalení a posvěcení sochy sv. 
Ambrože arcibiskupem J. Graubnerem arcibiskupem olomouckým a 

metropolitem moravským, potom následoval odchod do kostela, kde se 
konala slavnostní mše svatá za všechny zemřelé i živé včelaře. Na obou 
místech skupina dvanácti pardubických včelařů v krojích a s praporem 

asistovala po obou stranách sochy a v kostele po obou stranách oltáře. 
Byli to přátelé: Evžen Báchor –praporečník, jeho manželka Iva 

Báchorová, Ing. Josef Vlach, jeho manželka Hana Vlachová, Ing. Jiří 
Marhan, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Jiří Vojtěch, 

Josef Piskač, František Malovec, Milan Krulich a Josef Havrda.  

Již v průběhu odhalování sochy sv. Ambrože a potom i po mši 

svaté zaznamenáváme mnoho kladných ohlasů na naši účast v krojích, 
která probíhajícím akcím dala slavnostní ráz. Nezapomenutelný dojem 

v nás zanechal i zpěv tisíců hrdel, přítomných v kostele na mši svaté.  

O víc než hodinové přestávce, kde jsme si mohli zakoupit 

občerstvení, včelařské potřeby a mnoho dalších věcí včetně 
upomínkových, odjíždíme spokojeni, že naše účast přispěla ke 
společenskému i duchovnímu setkání včelařů i lidí dobré vůle z celé 

Evropy.  

Příštím cílem je město obuvi Zlín, který jsme si následně prohlédli 

z ochozu na vrcholu správní budovy č. 21 firmy Baťa a. s., jinak 
řečeného „Baťův mrakodrap“. Nenechali jsme si ujít ani návštěvu 

Muzea obuvi, kterým nás s poutavým výkladem provedla pracovnice 
muzea.  

Ve 20. 30 hodin šťastně dorážíme do Pardubic. Přes vedro, které 
toho dne panovalo, se nám cestovalo dobře, autobus byl vybaven 



  

klimatizací, takže si každý mohl nastavit proud chladnějšího vzduch dle 
libosti.  

Ve dnech 2. a 3. června 2007 uspořádal př. Ing. Josef Vlach se 

svojí rodinou v budově „Perníkového království“ pod Kunětickou horou 
medobraní. Návštěvníci mohli v těchto dnech shlédnout celý proces 

odběru medných plástů, jejich odvíčkování a vytáčení. Mohli také 
čerstvě vytočený med ochutnat a od př. Vlacha a od jeho manželky Hany 

se dovědět spoustu podrobností, které s chovem včel souvisejí. Nebylo 
málo těch, kteří si jak med tak i něco z řady výrobků, v němž byl med 

použit i odnášeli domů. Byl to velice užitečný příspěvek i k malé 
včelařské expozici, která je v „Perníkovém království“ pana Šorma 

zásluhou př. Vlacha vybudována. Uskutečnění takovéto akce je dosti 
náročné, neboť mu předcházelo přesunutí několika včelstev do areálu na 

podzim minulého roku. Také příprava a odvoz potřebných věcí a 
zařízení na místo i obětování dvou dnů v době včelařské sezóny nebylo 

nikterak snadné. Přítel Vlach za vydatné pomoci rodinných příslušníků 
vše úspěšně zvládl. Lze si jen přát, aby podobných iniciativ ve směru 
k veřejnosti bylo více.  

 

7. července 2007 se ocitl předseda přítel Evžen Báchor 

v pardubické nemocnici s malou mozkovou příhodou. Po 10 dnech, 
během nichž prošel řadou vyšetření, byl propuštěn do domácího léčení. 

Naštěstí jeho potíže po několika týdenní rekonvalescenci odezněly a tak 
mohl koncem srpna odjet na dovolenou do Slovinska, kde navštívil 

starého známého Ivana Atelšeka a několik dalších včelařů. O své zážitky 
se pak podělil jak se členy výboru, tak i s přítomnými na členské schůzi 

30. srpna. Zaujala ho dokonalá evidence tamních včelařů i jejich 
stanovišť. Každé stanoviště má své číslo, které je společně se jménem 

včelaře zveřejněno na ceduli. Navíc všechna stanoviště lze dohledat na 
mapě, která je přístupná na internetu.  

 

V denním tisku se 25. srpna 2007 objevila zpráva nazvaná 
„Bouřky a vedra lámou rekordy“. V ní se hovoří o tom, že každé místo v 

České republice zasáhne minimálně čtrnáct bouří za rok ale že letos 
zřejmě padne rekord. Stejně tak lámou rekordy i vedra, neboť už deset 

měsíců po sobě jsou v Česku nadprůměrné teploty. Rok tak bude patřit 
k vůbec nejteplejším od roku 1775, odkdy se pravidelně teploty měří 

v pražském Klementinu. Z veder přicházejí bouřky. Minulou neděli i 
tento čtvrtek se nad Českou republikou prohnaly dvě silné bouře, během 

nichž uhodily desetitisíce blesků.  



  

Koncem července konečně dorazily spolkové sklenice na med . Je 
na nich reliéf znaku ČSV a nápis ČESKÝ MED. Jejich distribuci zajistil 
předseda př. Báchor a tak se k němu sjížděli ti, kteří si je u něj objednali. 

Cena činila 6, 60 Kč za sklenici. Během čtyřech dnů byly všechny (14. 
040 ks) rozebrány.  

 

27. srpna 2007 jedná výbor ve složení: Evžen Báchor, Ing. 

Oldřich Dumek, Ing. Jiří Marhan, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef 
Šroll, Ing. Josef Vlach, Miroslav Kadleček, Oldřich Kimler, Ing. 

Stanislav Poskočil a Josef Havrda.  

V úvodu sděluje př. Báchor, že na území sousední ZO 

Rohovládová Bělá se vyskytl mor, a to u jednatele tamní organizace př. 
Běhala. V ochranném pásmu se ocitlo deset našich členů, kterým př. 

Báchor odeslal dopisy, v nichž jim připomíná povinnosti, jež z této 
skutečnosti pro ně vyplývají.  

Abychom byli dobře připraveni i na takovouto pohromu, jakou je 
mor včelího plodu, uložil výbor jednateli př. Vlachovi, aby stále 
udržoval aktuální seznam včelařů a stanovišť na území naší ZO. Jeho 

návrh aby, v dopise, který každému chovateli včel zasílá 
Českomoravský svaz chovatelů Hradišťko, bylo uvedeno, že tento dopis 

mají po vyplnění předávat jednatelům základních organizací ČSV a ne 
aby ho jednotlivě odesílali poštou zpět Svazu chovatelů, jak je tam 

uváděno dnes, předseda př. Báchor odmítl s tím, že se jedná o nařízení 
vlády, které se nemůže měnit. Škoda, neboť tím, že by všechny dopisy – 

hlášení prošly přes základní organizace, které by je hromadně předávaly 
Svazu chovatelů, a z nich by samy vytěžily přesný přehled o členech a 

stanovištích a došetřením stavu u těch, kteří v minulosti hlášení 
odevzdali, a nyní by od nich nepřišlo, by mohla být evidence 

stoprocentní.  

Přítel Báchor pak tlumočil pozdravy od slovinských včelařů, 
s nimiž strávil několik dnů své dovolené. Mimo jiné věci tam obdivoval 

i evidenci všech včelařů. Na každém stanovišti je tabulka se jménem 
včelaře a s registračním číslem stanoviště. Na internetu je pak mapa 

Slovinska a na ni čísla všech stanovišť.  

Příprava Dnů medu pak byla hlavní náplní jednání výboru. 

Organizováním průvodu, který bude předcházet otevření VIII. Dnů med 
byl pověřen přítel Oldřich Dumek. Dojde také ke změně hodnocení 

výsledků Soutěže o nejlepší med a to že namísto dosavadního pořadí 
budou 3 stupně bronz(50-80bodů), stříbro (80-100 bodů) a zlato (nad 

100 bodů).  



  

Po skončení výborové schůze předseda přítel Evžen Báchor sdělil, 
že vzhledem ke svému zdravotnímu stavu a na doporučení lékařů složí 
funkci.  

 

30. srpna 2007 byly na členské schůzi podány informace 

z jednání výboru. Mimo to informoval př. Roman Salavec z Volče o 
tom, jak mu byly odcizeny úly i se včelami.  

Přítomní byli potom pozváni na: 
o oslavy 100. výročí ZO ČSV Přelouč, které se budou konat ve 

dnech 7. až 9. září.  
o dožínky s včelařskou expozicí v Pardubicích Tyršovy sady dne 8. 

9.  
o Dny medu 13. a 14. 10. a do průvodu, který jim bude předcházet 

Za člena byl přijat Pavel Valenta, nar. 18. 4. 1989, bytem 
Němčice, který chová 6 včelstev.  

Následovala přednáška přítele Báchora na téma „Celoroční 
ošetřování včelstev“ s důrazem na péči o zdravotní stav včelstev, 
tlumení varoázy a dodržování hygieny při práci se včelami. Přednášku 

doplnil nákazový referent př. Poskočil o statistiku intenzity napadení 
tímto parazitem a o způsobu letošního ošetřování .  

Po celou dobu byly promítány fotografie z činnosti naší 
organizace. Zájem o ně nebyl příliš vysoký.  

 

8. září 2007 se dožínek v Tyršových sadech zúčastnili jen dva 

naši členové a to předseda př. Báchor s manželkou Ivou a jednatel př. 
Vlach s manželkou Hanou. Každý ve svém stánku vystavoval různé 

druhy medů a další svoje výrobky včetně medoviny a svíček ze včelího 
vosku. Přítel Báchor tam postavil stánek, který vyrobil před návštěvou 

Štrasburku. Stánek je šestiúhelníkový velice důmyslně vyrobený, který 
mimo možnosti prodeje včelích produktů slouží k propagaci naší 
včelařské organizace. Lze se jen divit mnohým našim členům, kteří 

naříkají že nemohou odbýt med za slušnější ceny, že nedokáží využít, 
takové a podobné příležitosti. Zda jim v tom brání ostych či pohodlnost 

nelze odhadnout.  

 Původní záměr vystavit i prosklený úlek se včelami na těchto 

dožínkách pisatel těchto řádků nemohl uskutečnit pro velmi nepříznivé, 
chladné počasí.  

 



  

10. září 2007 jedná výbor v následujícím složení: Ing. Josef 
Vlach, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Jitka 
Duchová, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Stanislav Poskočil, František 

Malovec a Josef Havrda.  

Schůzi za nepřítomnosti předsedy řídil př. Vlach. Výbor vzal na 

vědomí informace ze semináře vedeného př. Dlabem, členem ÚV ČSV, 
kterého se zúčastnili př. Vlach a př. Marhan: 

o členský příspěvek se zvyšuje za 150, - Kč na 200,. - Kč 
o ČSV jedná s vládou o 70% dotace na všechna léčiva, včetně 

acetonu pro aerosol 
o nárokovat dotaci na zařízení včelařského provozu se nyní může 

uplatňovat již od 20 tisíc Kč namísto dosavadních 50 tisíc Kč.  
o došlo také ke změně možnosti zavčelení ohniska po 3 měsících od 

likvidace moru včelího plodu 
o končí tříletý program dotací, vše by však mělo pokračovat 

stejným způsobem dále, a proto: přestože končí platnost vyhlášky 
č. 197, je nutno pořizovat doklady o osvětové činnosti tak jako 
doposud 

o stále trvá možnost objednávat kompresory a vyvíječe aerosolu 
o hasiči v Hradci Králové i zde v Pardubicích odchycené roje 

neznámého původu vypouštějí mimo města do přírody, což je 
proti veterinárním předpisům.  

V další části jsou rozděleny úkoly směřující k zajištění VIII. Dnů 
medu a krojovanému průvodu těmto předcházejícímu. Výbor schválil 

návrh na pozvánky i plakát na Dny medu.  
V závěru pak výbor prodiskutoval zhoršující se situaci v intenzitě 

napadení varoázou a došel k závěru, že bychom se měli pokusit prosadit 
v rámci třetího podzimního ošetření použití aerosolu u všech včelstev, 

když se tento jako účinnější letos potvrdil ve výsledcích vyšetření zimní 
měli.  

 

13. září 2007 v 16. 30 hodin se členové scházejí na svém 
pravidelném setkávání v kavárně Evropa. Přítel Báchor, který schůzi 

řídil uvedl, že letošními Dny medu oslavíme stoleté trvání našeho spolku 
a pozval přítomné aby přišli i s rodinnými příslušníky v sobotu 13. října 

v 8. 30 hodin před McDonalds odkud vyjde průvod směrem 
k Perštýnskému náměstí. Na to přítel Dumek popsal organizaci tohoto 

průvodu. Zatím se nepodařilo opatřit nějaký menší nákladní automobil, 
abychom ho mohli vyzdobit jako alegorický vůz.  

K připravovanému Almanachu předseda sdělil, že s jeho vydáním 
nebudeme spěchat a že ho vydáme až k příležitosti sté Výroční členské 

schůze v lednu příštího roku.  



  

Poté co byly rozděleny konkrétní úkoly ke Dnům medu, vyslovil 
jednatel př. Vlach přesvědčení, že přijdou i další členové, aby pomohli 
při instalaci výstavy od 6 hodin v sobotu ráno. Na to popřál kytičkou př. 

Antonínu Kejnovskému vše nejlepší k jeho 96. narozeninám (11. 9. 
1911). Př. Kejnovský, který bydlí v Pardubicích, ul. Jana Palacha 490, 

poděkoval a dodal, že se tohoto věku dožil díky tomu, že nebyl nikdy 
nemocen a také díky tomu, že chová dlouhá léta včeličky(od r. 1970). 

Pisatel těchto řádků dodává, že ho občas zahlédne, když jede na kole za 
včelami až pod Kunětickou horu. Je to obdivuhodné.  

V další části zazněly informace projednávané na výboru a 
informace, která přítomné překvapila a to sdělení předsedy př. Evžena 

Báchora, že skončí ve své funkci. Přislíbil, že letošní rok včetně dotací 
ještě dokončí. Jako důvod uvedl, že mu po jeho červencové příhodě 

lékaři doporučili, aby zanechal všech veřejných funkcí . Zmínil také 
příhodu z návštěvy oslav 100. výročí ZO ve Břehách, která bude 

popsána níže. O medovině, která hrála v té příhodě hlavní úlohu, řekl př. 
Poskočil, že je vynikající a že by se rád naučil takovou dělat.  

Př. Josef Zelinger z Čeperky uvedl, že mu v pátek 7. září v 19 

hodin někdo podpálil jeho kočovný vůz. Řekl, že pachatele neviděl, ale 
že ví, kdo to udělal. Opětně si stěžoval na předsedu a jednatele, kteří 

měli dát orgánům činným v trestním řízení nepravdivé informace k jeho 
předchozímu případu otravy včel. Předseda pak vysvětlil, jak postupovat 

v případech, kdy včelař utrpí nějakou škodu. Především nic na místě 
neměnit, povolat policii, které přísluší vyšetřování na místě činu a bez 

jejího vyjádření není nárok na uplatnění náhrady ze Svépomocného 
fondu ČSV.  

Se zajímavým příspěvkem přispěl do diskuse i př. Jiří Vojtěch, 
který v červenci prodal příteli Stanislavu Panušovi pár včelstev, a to 

docela netradičním způsobem, tzv norským zimováním, provedeným 
v červeci.  

 

Když nyní usedám ke psaní uvědomuji si, ( že jsou dvě oblasti o 
nichž by se měly zachovat doklady pro budoucnost. Na jedné straně jsou 

to jsou události o nichž je radost podávat zprávu a pak jsou události o 
kterých by člověk nejraději pomlčel. Došel jsem k závěru, že i o té druhé 

skupině je nutno referovat. Proto se pokusím stručně popsat již výše 
zmíněnou událost k níž došlo dne 9. září 2007 ve Břehách. Přítel Evžen 

Báchor přijal pozvání přeloučské ZO a toho dne do Břehů přijel, postavil 
v sále místního hostince, kde byla včelařská expozice vytvořená u 

příležitosti 100. výročí organizovaného včelaření na Přeloučsku, svůj 
pěkný stánek s nápisem Pardubičtí včelaři a mimo propagaci včelaření 

nabízel i svůj med, svíčky ze včelího vosku a medovinu. Právě ta se stala 
předmětem sporu mezi ním a př. Emanem Veselým, t. č. jednatelem OV 



  

ČSV Pardubice, který reagoval na etiketu, zavěšené na lahvi. Na ní stála 
informace „Domácí přírodní medovina šampaňského typu nevařená, se 
zachováním všech přírodních látek. Obsah přírodního alkoholu 24%“ a 

adresa př. Báchora. V otázce množství alkoholu nastal mezi oběma spor, 
když př. Veselý tvrdil, že není možné, aby přirozenou cestou kvašení 

bylo dosaženo takového obsahu alkoholu. Protože se nedohodli ani na 
prodeji lahve medoviny, opatřil si ji př. Veselý jinak a navíc dne 13. září 

2007 zveřejnil na webové stránce ovcsvpardubice.blog.cz článek 
nazvaný Klamání spotřebitelů – Podvod, nebo jen neznalost?, v němž 

popsal spor s tím, že není možné, aby bez dolévání lihu takové množství 
alkoholu v medovině vzniklo. Protože oba trvali na svém, podal 

oznámení Státní zemědělské a potravinářské inspekci“ k prošetření. 
V závěru článku uvedl „Očekávám dvě možná řešení: Potvrdí se, že údaj 

je klamavý a prodejce bude vyzván k nápravě, nebo se zjistí, že je vše v 
pořádku a já se omluvím, přiznám svoji trestuhodnou neznalost o 

nových objevech mezi kvasinkami a výrobě vína a budu víc studovat. 
Nikdo není dokonalý“.  

Protože tyto řádky píši 9. Října, a není znám výsledek šetření 

potravinářské inspekce, budu pokračovat později. Na můj názor, že se 
problém, pokud v tom nějaký je, dal vyřešit i jinou cestou, než ho 

uveřejnit na celosvětové síti, který jsem sdělil i př. Veselému mi tento 
odpověděl, že př. Báchora na toto upozorňoval již několik měsíců a on 

ho odbýval tím, že na medovinu má certifikát, který mu však odmítl 
ukázat.  

………….. 
 

10. října 2007 mimořádná výborová schůze v kanceláři u př. 
Báchora na Magistrátu města Pardubic.  

Přítomni byli přátelé: : Evžen Báchor, Ing. Oldřich Dumek, Ing. 
Bohumír Pitthard, Ing. Josef Vlach, Oldřich Kimler Miroslav 
Kadleček, Josef Havrda.  

Dopilovat organizaci VIII. Dnů medu bylo účelem této, něco málo 
přes hodinu trvající, schůzky výboru. Abychom mohli názorně 

propagovat naši činnost ve směru k veřejnosti, vytvořil předseda 127 
fotografií, které předal př. Vlachovi k použití na výstavních panelech. 

Poprvé také budeme vyžadovat poplatek 750, - Kč od těch, kterým 
poskytneme stánky na Dny medu, aby tam prodávali své výrobky. Ti, 

kteří budou spoluvytvářet náš program, tak nebudou platit nic. Poprvé 
bychom měli mít k dispozici dataprojektor, na němž budou ve smyčce 

předváděny fotografie a filmy s včelařskou tematikou téměř po celou 
dobu výstavy.  

Po několikaleté přestávce znovu přivítáme slovinského včelaře 
Ivana Atelšeka i slovinského velvyslance v Česku.  



  

Zítra ve čtvrtek se trojice přátel Vlach, Dumek a pisatel těchto 
řádků vypraví do Hronovické, aby připravila výzdobu jeviště nápisem 
100 –PARDUBIČTÍ VČELAŘI – 8. DNY MEDU.  

Byly jmenovitě rozděleny úkoly takto: Josef Vlach, Oldřich 
Dumek a Josef Havrda – vyzdobení jeviště v Hronovické, Oldřich 

Dumek – organizace průvodu, Jitka Duchová a Josef Křepela – 
přebírání vzorků do soutěže a dárkových skleniček, Stanislav Poskočil – 

organizace Soutěže o nejlepší med, Josef Havrda a Josef Piskač – úlek 
se živými včelami, Evžen Báchor – pozvání okolních ZO ČSV, 

funkcionářů města a kraje a pořizování fotodokumentace a videa jeho 
synem, zajištění zvukaře a promítacího zařízení , Josef Vlach – zdobení 

perníčků dětmi a pozvání firmy vyrábějící úly z Borohrádku.  

Výbor také schválil uhradit z prostředků ZO: odměnu zvukaři; večeři, 

kterou pro slovinského hosta Ivana Atelšeka uspořádá předseda př. 
Báchor; cenu perníkové chaloupky – daru slovinskému velvyslanci. Dále 

schválil: vybrat od stánkařů, kteří pouze prodávají své zboží po 750, - 
Kč za stánek (firma JaJa a Krkonošská medovina) a doporučení aby 
včelaři, kteří budou na Dnech medu prodávat svůj med tento neprodávali 

pod 100, - Kč/1 kg.  

Letošní Dny medu budou pojaty jako dvoudenní seminář. Výbor vzal na 

vědomí, že jako na předcházejících Dnech medu, bude i letos chybět 
paní Melšová, která měla předvádět zdobení medových perníčků. Účast 

odřekl i výrobce svíček ze včelího vosku pan Josef Holec 
z Choustníkova Hradiště.  

 
 

 
13. října 2007 začíná v Hronovické ulici před Druhou divadelní 

scénou čilý ruch. Přítel Václav Bureš jako každým rokem přiváží 8 
stánků, které, poslouží po obvodu sálu pro vystavení exponátů, pro 
předvedení řemesel i k prodeji včelích produktů. v té době také začíná 

př. Duchová s přítelem Křepelou přebírat vzorky medů do soutěže o 
nejlepší med. Těm také účastníci soutěže předávají skleničky medu, 

které budou předávány jako dárky účinkujícím ve vystupujících 
souborech. Postupně jak se zaplňují stánky, se zaplňují i stoly, které jsou 

rozestavěny po celém sále.  
Kolem půl deváté se začínají mnozí převlékat do krojů a téměř 

všichni odcházejí k McDonaldu, odkud v 9 hodin vyráží průvod.  

Nyní pohled na průvod jak jej viděl jeho organizátor přítel Oldřich 

Dumek, který už na srazu účastníků před Mc Donalds na rohu 
Svatojánské ulice konstatoval, že tak velkou účast nikdo z nás 



  

nepředpokládal. Lidé zaplnili prostor až ke kostelu. Krátce před devátou 
hodinou se dostavila dvoučlenná hlídka Městské policie na koních, která 
působila opravdu impozantně. Koně se v ranním slunci krásně leskli, 

měli krásně vyčištěný postroj, na prsou odznak a byli naprosto klidní.  

Průvod krátce na to vyšel v tomto pořadí: jízdní hlídka policie, 

hudba, dva praporečníci a to přítel Evžen Báchor a slovinský včelař Ivan 
Atelšek. Za nimi šel nosič darů pro primátora přítel Miroslav Kadleček. 

Následovala skupina krojovaných včelařů, nesoucí transparent. Potom 
šlo 35 dětí ze souboru Perníček a průvod uzavíral policista na 

motocyklu..  

Přítel Dumek neměl zpočátku megafon a tak málem ochraptěl ve 

snaze, aby seřazení a celá organizace průvodu proběhla podle 
připraveného scénáře. Ve snaze, aby nedošlo k nějaké nehodě zastavil i 

na chvíli městské trolejbusy. Na první zastávce na křižovatce tř. Míru 
s ulicí Sladkovského mu městský policista půjčil megafon, neřekl však 

jak se má obsluhovat, a tak zpočátku využíval jenom hlas sirény vždy 
před každým hlasovým upozorněním. Vystoupení souboru Perníček na 
této první zastávce však nemělo potřebnou úroveň, neboť děti byly 

promrzlé. Aby nezůstalo u jednoho problému, vyskytl se i druhý a to, že 
na base praskla struna. Na druhé zastávce u pošty už vše probíhalo velmi 

dobře. Tam už plně fungoval megafon, který přítel Dumek přikládal před 
ústa zpívajících dětí, takže je bylo slyšet do širokého okolí . V té době 

mnoho lidí shlíželo z oken i vycházelo z obchodů. Třetí zastávka u 
Grandu se také již vydařila.  

Průvod dorazil na Perštýnské náměstí pět minut před půl devátou a došel až 
před radnici. Tam oba praporečníci zaujali místo na okrajích druhého 

schodu, po obou stranách se postavili čelem do náměstí oba policisté na 
krásných koních a celý průvod očekával východ primátora, kterého vyzval 

předseda přítel Báchor aby sešel mezi „chasu včelařskou“ slovy: „Pane 
purkmistře (primátore) města Pardubic, chasa včelařská Vám chce vzdát 

hold a pochlubit se malým darem jejich svěřenkyň, - proto přijdi mezi 

nás“. Když se tak stalo a primátor za zvuku famfár vyšel z radnice, 

předstoupil před něj přítel Marhan s pergamenem v ruce a slavnostním 
hlasem přednesl zdravici, která zazněla díky ozvučení na celém náměstí.  

Zde je její celé znění imitující starou češtinu:  

Ctěný Pane Purkmistře Komorního města Pardubic. Chasa včelařská přišla 
pozdraviti Tě při stém výročí vzniku svého a dary medové Ti předati. My již 

L. P. 1907 cech včelařů pardubických založiti jsme se usnesli, jej do 
dnešních dnů provozovati se rozhodli a krajinu polabskou tak již sto let 

včeličkami udržovati pomáhali.  



  

Purkmistře náš, darů našich ochutnej a konání našemu do budoucna 
požehnání dej. Protože bez nás včelařů by krajina pardubická v pustinu se 
obrátila a člověk by v ní žíti nemohl. To na mysli stále měj a včelaře zde 

dnes i v časech příštích uchovej. V síni tvé historické znak včelařský máš, to 
na paměť Tvoji, abys rozum, píli i zdraví povždycky měl. Také radní Tví, ať 

na pomoci nám jsou a při svém rozhodování na nás vlídně pohlížej. Medu 
jísti Tobě náleží a se ženkou svou medovinu píti patří , aby tak doba Tvá na 

zemi dlouhá byla.  

Spolek včelařů pardubických úctu Tobě vzdává a na štelunk v teatru 

hronovickém Tebe k zahájení zve a o slovo úvodní prosí.  

Dáno v Pardubicích dne 13. října 2007.  

I zde na náměstí byla plná okna diváků a na náměstí navíc početný dav 
kolemjdoucích. Po předání darů primátorovi – medu a medoviny – tento 

pronesl krátkou řeč, v níž vyzdvihl důležitost práce včelařů. Na to předseda 
přítel Báchor vysvětlil přítomnost slovinského včelaře Ivana Atelšeka, který 

na to pronesl ve své rodné řeči krátkou zdravici. V ranním slunci se v jeho 
rukách přímo skvěl vyšívaný prapor slovinských včelařů. Po výzvě k veselí 
zachránily situaci svým tancem a zpěvem děti souboru Perníček, které tím 

přispěly ke sváteční atmosféře před radnicí. Předseda všem poděkoval a 
vyzval k odchodu do ul. Hronovické.  

Potom se průvod opět seřadil a přešel pod Zelenou bránou, přes 
náměstí Republiky a kolem divadla na nově zrekonstruovanou Karlovinu 

–ulici Jindřišskou-, kde byla poslední zastávka. Ta byla ze všech 
nejzdařilejší a folklorní soubor Perníček zde mohl rozvinout celý svůj 

repertoár, neboť se již trochu oteplilo. Zde se shromáždilo hodně lidí, 
z nichž se jich mnoho přidalo i cestou.  

Na atraktivitě přispěla účast jízdní hlídky Městské policie, k na 
každé zastávce otočila koně proti průvodu, což působilo velice efektně.  

V průběhu průvodu přítel Dumek pomocí megafonu informoval 
přihlížející občany o tom, že naše ZO slaví sté výročí od založení, o tom, 
že se tento víkend konají v Hronovické ulici osmé Dny medu, o 

programu této akce, o našich mezinárodních stycích a nebyl by to dobrý 
organizátor, kdyby lidi nepozval na náš příští ples 2. 2. 2008.  

Ještě následující den byl průvod mnohými účastníky vzpomínán 
jako velmi zdařilý a reportáž toho dne vysílal i Český rozhlas 1 

Radiožurnál.. Tolik k hodnocení průvodu jeho organizátorem.  
 

Přesně v 10 hodin se účastníci průvodu vracejí do Hronovické 
ulice, kde jsou očekáváni prvními návštěvníky Dnů medu. Jejich 

otevření předchází malá kulturní vložka v provedení dechové kapely 



  

Živaňanky. Po doznění posledních tónů se otevírají dveře a početné 
obecenstvo proudí do sálu, který je za několik okamžiků zaplněn k 
prasknutí. Zde je již vše připraveno a VIII. Dny medu mohou být 

zahájeny 

 

Ve vyzdobeném sálu kulturního domu pokračoval slavnostní 
program k oslavám stého výročí. Oslavné fanfáry pozvaly na podium 

představitele včelařského spolku, slovinského velvyslance pana France 
Buta, primátora města Jaroslava Demla a zástupce Pardubického kraje 

pana Šilara. Po slavnostních proslovech následoval akt symbolického 
oddělení od první prožité stovky a vstup do století druhého . Symbolický 

akt spočíval v jednorázovém rozříznutí dortu s číslem 100. V sále 
přihlíželo téměř tisíc návštěvníků.  

 
Tím byly VIII. Dny medu zahájeny, desetičlenná skupina porotců 

se ujímá svého úkolu a začíná s hodnocením do soutěže přihlášených 
jednadevadesáti vzorků medů.  

V té době se velký sál zaplnil tak, že praskal ve švech. Takovou 

návštěvu jsme ještě nezažili. Mezi tradičními vystavovateli byl po 
dvouleté přestávce i náš známý slovinský včelař Ivan Atelšek, na 

poslední chvíli se dostavil i dráteník. Ten však ne svým uměním 
drátovat, nýbrž nádobou s rozehřátým včelím voskem, v níž si mohly 

především děti vyrábět svíčky máčením. Ani letos nechyběly kozičky 
z Licibořic, Floristická škola z Ruseku u Hradce Králové, zahrádkářský 

rádce pan Josef Hrstka, který nejen radil co a jak na zahrádkách dělat, 
aby se urodilo zdravé ovoce i zelenina, ale i prodával potřeby pro 

zahrádkáře, kterými jsou i mnozí včelaři.  
Dny medu by nedostály svému názvu, kdyby se na nich 

neprodával med, medovina a další výrobky jak z medu, z propolisu i 
vosku. V tomto směru byl zájem o med nejen našich členů, ale též o med 
Ivana Atelšeka, který ho dával ochutnávat nejen ze sklenic , ale i 

v kouscích plástu. Medovinu různých druhů bylo možno ochutnat na 
obvyklém místě v rohu u jeviště, kde ji podával přítel Bohumír Pittharda 

se svojí manželkou. Medovinu prodávali její profesionální výrobci. 
Jedním z nich byla firma Apicor Hany Boháčové z Rudníku u Vrchlabí, 

která vyrábí Krkonošskou medovinu.  
V sobotu se odpoledne uskutečnila zajímavá odborná přednáška, 

kterou přednesl učitel včelařství přítel Dlab z Jičína. Na Dnech medu se 
nejenom vystavovalo, soutěžilo, přednášelo či ochutnávalo. Uskutečnilo 

se tu mnoho neformálních besed. Tak jako vždy, když se sejdou včelaři, 
bylo i tentokrát o čem diskutovat, neboť včelaření to je nekonečné 

poznávání.  



  

Po oba dny bylo živo u zaskleného úlku se živými včelami. Tak 
jako vždy děti i dospělí návštěvníci se zajímali o život včel, takže 
všichni, kdož se u úlku střídali, měli možnost se podělit o své znalosti i 

zkušenosti z chovu včel. Při tom pohled na živé včely z bezprostřední 
blízkosti většina návštěvníků neměla možnost do té doby spatřit.  

Na těchto Dnech medu jsme důstojně oslavili sté výročí včelařské 
organizace a symbolicky hosté rozříznutím dortu oddělili uplynulou stovku 

od té, která bude následovat.  
 

 
V pondělí 15. října 2007 vyšel článek v Pardubickém deníku 

s nadpisem: „Včelaři oslavili stovku. Se vší parádou!“ tohoto znění: 
Pardubičtí včelaři o víkendu oslavili své kulaté výročí a to se vší 

parádou.  
V sobotu dopoledne se nejprve vydali do centra města, aby ve 

vlastních krojích a za doprovodu muzikantů, tanečníků i alegorického 
vozu zvěstovali občanům a návštěvníkům Pardubic radostnou novinu: 
včelařský spolek se letos dožil rovných sta let!  

Včelařský průvod se zastavil i před radnicí na Pernštýnském 
náměstí, kde primátorovi města Jaroslavu Demlovi předal dva stylové 

dárky: kromě medu také medovinu!  
„Oslavy jsme se rozhodli pojmout velkolepě. Pro naše příznivce 

jsme v Kulturním domě Hronovická uspořádali již osmý ročník Dnů 
medu, který slavnostně zahájil slovinský velvyslanec Franc But. Naší 

akcí byl velmi příjemně překvapen, podobně jako slovinští včelaři, kteří 
do Pardubic zavítali společně s ním“, konstatoval předseda pardubických 

včelařů Evžen Báchor.  
Tradičními lákadly Dnů medu byly ochutnávky medu i výrobky 

z medu, úl s živými včelami či ukázky aranžování květin a také zdobení 
perníku.  

 

22. října 2007 jedná v klubovně výbor v tomto složení: Ing. Jiří Marhan, 
Ing. Oldřich Dumek, Ivan Kříž, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef Vlach, 

Oldřich Kimler, Evžen Báchor, Ing. Jitka Duchová, Josef Havrda. Nejdříve 
došlo na zhodnocení letošních 8. Dnů medu. Předseda konstatoval, že 

přítomnost zahraniční delegace ze Slovinska a zástupce Krajského úřadu 
Pardubice přispěla ke zvýšené společenské prestiže této naší akce. Všichni, 

kdož se na Dnech medu podíleli, prokázali to, že již dobře znají své úkoly a 
díky tomu celá organizace proběhla hladce. Poděkování si zasloužil i př. 

Václav Bureš, který bez nároku na odměnu zajistil dopravu stánků ze Starých 
Čívic.  



  

Z další části jednání stojí za zaznamenání sdělení pokladníka př. 
Marhana, že podle podaných žádostí chovají naši včelaři 2. 270 včelstev a že 
dotace za opylovací činnost bude činit 153, - Kč na včelstvo. Na to výbor 

schválil jeho návrh, aby se mimo členského příspěvku, který je zvýšen o 50, - 
Kč na Kč 200, -, vybíralo z každého včelstva 16, - Kč pro Ústředí, 8, - Kč pro 

Základní organizaci a 8, - Kč na léky a současně prodávat vstupenky na XIII. 
ples.  

Dále bylo dohodnuto, prodávat medovinu, kterou jsme nakoupili za 
celkem 6. 000, - Kč, po 75, -Kč.  

Nakonec byl doporučen postup jak docílit aby byl zvolen výbor a z něho 
posléze jeho zástupce, který by koordinoval spolupráci včelařů Pardubického 

kraje s Krajským úřadem. Ten by měl vzejít ze schůzky zástupců všech 
Základních organizaci, kterou by měl svolat Okresní výbor Pardubice,  

 

 

25. října 2007 členská schůze v kavárně Evropa. Za nepřítomného 
předsedu řídí jednatel přítel Vlach. Převážná část jednání se týkala zdravotního 
stavu včelstev, zejména úkolu. co možná nejvíce tlumit varoázu. Nákazový 

referent přítel Poskočil zopakoval letošní postup v ozdravování, který spočíval 
v podletním vložení gabonových pásků a v podzimním ošetření dvěmi 

fumigacemi. Třetí podzimní ošetření potom aerosolem přípravkem M1 AER, 
v němž je jiná účinná látka, která může zahubit i ty roztoče, kteří na amitráz, 

použitý v přípravcích Varidol mohou mít již odolnost. Kdo z jakýchkoliv 
důvodů nepoužije aerosol, provede třetí fumigaci. Přítel jednatel pak doporučil 

přítomným, aby se obrátili na nejbližšího včelaře, který má v držení 
aerosolovací techniku se žádostí o provedení tohoto ošetření . Za tím účelem 

přečetl seznam těchto držitelů, kterých je k dnešnímu dni jednatřicet.  

K této problematice přispěl v diskusi př. Vojtěch, který ošetřil aerosolem 

přes 90 včelstev bez snímání střech a otevírání úlů. Přiklání se však k použití 
vody před acetonem, i když to je časově náročnější a při ošetření 8 až 10 
včelstev se musejí rozmrazovat hadice.  

Př. Dumek navrhl členské schůzi rozhodnout, zda budeme v příštím roce 
konat Dny medu v souvislosti s eventuálním ukončením předsednictví přítelem 

Evženem Báchorem. Dny medu byly především jeho úsilím přivedeny na tuto 
úroveň, a proto bychom se měli usnést na jejich dalším konání. Podal také 

informaci o konání našeho plesu 2. února 2008 v Kulturním domě Dukla. 
Vyslovil přesvědčení, že si každý zakoupí jednu vstupenku, jak bylo usneseno 

na jedné z předcházejících členských schůzí. Na jeho výzvu, zda by byl někdo 
z přítomných ochoten se ujmout organizace tomboly na plese se nikdo neozval.  



  

 Př. Marhan uvedl, že př. Báchor na výborové schůzi hodnotil Dny medu 
velice kladně a že na dnešní schůzi chtěl poděkovat všem, kteří přispěli svojí 
prací k jejich zdárnému průběhu. Dále zmínil dosavadní náklady na 8. Dny 

medu s tím, že tyto činí zatím zhruba 25 tisíc Kč. Příspěvek od Magistrátu, za 
náš dvoudenní program v rámci Městských slavností, by měl náklady pokrýt.  

V závěru schůze přítel Vlach předal diplomy a ceny ze soutěže o nejlepší 
med těm, kteří si je nevyzvedli v závěru Dnů medu.  

19. listopadu 2007 jedná výbor, přítomni jsou přátelé: Evžen 
Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ing. Oldřich Dumek, Ivan Kříž, Ing. Josef 

Vlach, Oldřich Kimler, Ing. Jitka Duchová, Ing. Josef Šroll, Ing. 
Stanislav Poskočil, Josef Havrda.  

Krátce po 17. hodině tak jako obvykle zahajuje jednání předseda 
přítel Báchor. Po informaci, že nám bude Almanach tisknout pardubická 

tiskárna Silueta v Sakařově ulici se vrátil k pokračujícímu sporu s př. 
Emanuelem Veselým, který začal letos v září ve Břehách a který se týkal 

obsahu lihu v medovině. Státní zemědělská potravinářská inspekce 
provedla kontrolu včelařského provozu u př. Báchora a podle zápisu 
neshledala žádných porušení povinností . Podle rozboru medoviny př. 

Báchora, který provedla Fakulta chemicko technologická Univerzity 
Pardubice, v němž byl změřen obsah alkoholu a to 23, 2 %. Tuto 

informaci obdržel i př. Veselý. K návrhu př. Báchora aby výbor zaujal 
k jednání př. Veselého odmítavé stanovisko s tím, že svým jednáním 

znesnadnil odbyt včelích produktů. Vzhledem, že tento není členem naší 
ZO postoupit věc do ZO Přelouč a napsat článek do Včelařství se nikdo 

nevyjádřil. Sám uvažuje o podání žaloby pro pomluvu nebo řešení 
občanskoprávní.  

V další části jednání zazněly následující informace. Př. Báchor 
stal dnešním dnem podnikatelem v oboru výroby zemědělských 

produktů. Závazný datum pro výplatu dotací D1 (za opylovací činnost) i 
pro placení příspěvků za zazimované včelstvo, je den 1. září příslušného 
roku. Léčiva letos na jedno včelstvo přišla na 19, 50 Kč. Př. Vlach na 

sebe vzal odpovědnost za nepodání žádosti o dotaci včelařům, kteří 
aerosolovali včelstva s tím, že částku jim uhradí ze svého. Částka činí 5. 

100, -Kč (ošetřeno 510 včelstev). Jedná se o 8 včelařů. Toto proběhne 
mimo pokladnu ZO. Nařízení vlády č. 285/2007, zlepšující podmínky 

pro investice do včelařských provozů, nahrazuje nařízení vlády č. 
197/2005 a novelizované nařízení je účinné od 15. 11. 2007.  

Výbor schválil hudbu a občerstvení na 100. Výroční členskou 
schůzi a dvěma nečlenům a to panu Malíkovi a paní Matějkové  kterým 

zajišťujeme léčení a příjem dotací účtovat 25, - Kč/včelstvo, za to, že je 
zastupujeme, a uložil př. Marhanovi, aby zorganizoval změnu 



  

podpisového vzoru v bance, která je vyvolána změnou razítka ZO. Př. 
Šrollovi uložil zorganizovat tombolu pro ples .  

Př. Marhan navrhl nechat tisknout jen 500 ks Almanachu s tím, že 

při větším počtu se budou výtisky evidovat hospodářem v majetku ZO po 
dlouhou dobu.  

Podle Ing. Vladimíra Veselého z VÚ v Dole, bylo zjištěno 5 virů, 
které ohrožují včelstva a způsobují velké úhyny včelstev ve světě. Jedná 

se o izraelský vir, kašmírský vir, viry způsobující deformace křídel, 
černou nemoc a tzv. pytlíkovou nákazu (larva se mění ve vodní pytlík). 

Viry jsou rozšiřovány varoázou a řádí tam, kde není tato léčena vůbec či 
není léčena účinně. V novém chovatelském řádu je stanovena podmínka 

pro chovatele matek a to že tito musí mít nejméně 80 včelstev.  

Př. Báchor sdělil, že na doporučení lékařů aby omezil svoje 

aktivity, původně oznámil, že bude funkci předsedy vykonávat do konce 
listopadu. Protože se zatím nenašel nikdo, kdo by chtěl funkci předsedy 

přijmout, rozhodl se setrvat ve funkci do konce volebního období a to za 
podmínek, že se zvýší aktivita jednatele a vyzval členy výboru, aby do 
VČS v lednu promysleli, jak lépe organizovat činnost ZO. Navrhuje 

kontrolovat úkoly podle zápisů a jinak nechává otevřený prostor dalším 
návrhům.  

Jednatel př. Vlach na to reagoval, že mnoho věcí, které příslušelo 
jednatelovi, si př. Báchor vzal na sebe sám, namísto aby je přesměroval 

na jednatele. Dále sděluje, že končí se všemi aktivitami, které dosud 
vykonával (Dny medu, promítání) a bude se věnovat pouze funkci 

jednatele. Uvedl, že je potřeba funkční období dotáhnout.  

Rušná schůze se protáhla téměř do půl osmé večerní .  

Protože se záležitost kolem obsahu lihu v medovině př. Báchora 
stále diskutuje na internetu, byl tam zveřejněn i nedůvěřivý názor př. 

Emanuela Veselého, který zní doslova: „Jak jsem slíbil, informuji o 
reakci SZPI na můj podnět daný 11. 9. mi 13. 11. odpověděli z 
inspektorátu SZPI v Hradci Králové, že "kontrolovaná osoba předložila 

rozbor z FCHT Universita Pardubice, kde byl stanoven obsah alkoholu 
23, 2 % s přihlédnutím k nejistotě metody", a mou námitku, že rozbor se 

mohl týkat čehokoli, kromě prodávané medoviny. A že trvám na 
nesprávném údaji ať už je to "neuvedení dodání lihu", nebo nereálnosti 

údaje vzhledem k chemicko-fyzikálním zákonům, mi odpověděla paní 
ing. Kománková, že výrobce nepředložil medovinu ke kontrole s tím, že 

"medovina nebyla v provozovně skladována“, „… a vzorek medoviny 
bude v nejbližší možné době odebrán ke kontrole...". Přeloženo: výrobce 

medovinu nepředložil, asi ze stejného důvodu, proč mi ji nechtěl 
prodat“. Tolik ke stanovisku př. Veselého a z postoje obou stran sporu 



  

lze předpokládat, že spor bude mít pokračování a samotné včelařství 
z toho prospěch rozhodně mít nebude.  

22. listopadu 2007 je čtvrtek a den, kdy se tohoto roku setkáváme 

oficiálně naposledy. Přestože je to termín řádné členské schůze, do 
obvyklého programu má daleko. Už od 15. 30 hodin vyplácí př. 

pokladník s několika dalšími pomocníky dotace a to ve foyer kaváírny 
Evropa a v samotné kavárně se koná schůzka úsekových důvěrníků, 

které je přítomno i mnoho dalších členů. Při výplatě dotací jsou vybírány 
příspěvky pro ústředí, ZO a za léčiva i prodávány vstupenky na náš XIII. 

včelařský ples.  

Na schůzce důvěrníků předseda připomněl závažnou situaci, k níž 

dochází na mnoha místech naší republiky, odkud jsou hlášeny početné 
úhyny včelstev, na něž se nevztahují podmínky umožňující náhrady ze 

Svépomocného fondu ČSV. V této souvislosti uvedl i situaci v USA i 
v dalších zemích. Ve většině případů úhynů včelstev je příčinou varoáza 

a viry, která tato přenáší. Zajistit úspěšné likvidování tohoto parazita pak 
bylo na pořadu této schůzky s tím, že nezastupitelnou úlohu budou mít 
právě důvěrníci, kteří budou jednak součástí komisionálního ošetřování 

a kteří budou zárukou, že budou řádně ošetřována všechna včelstva 
v jejich úsecích. v této souvislosti byly připomenuty také dvě změny a to 

za př. Josefa Hlaváčka (Rohoznice, Kříčeň. Dolany), který pro stáří 
nemůže již důvěrnictví vykonávat tuto zastane Ing. Lukáš Votruba a ze 

př. Josefa Zelingera (Čeperka, Hrobice), který končí pro neshody se 
včelaři, bude důvěrníkem př. Jiří Hybský.  

Na doporučení lékařů by měl př. Báchor omezit veřejnou činnost, 
uvažoval proto o skončení ve funkci předsedy. Protože však výbor nemá 

nikoho, kdo by funkci přijal, rozhodne se na lednové VČS. Poděkoval 
též důvěrníkům a přivítal dva nové. Nakonec připomněl, že se připravuje 

asi 10 pokračování rozhlasových cyklů. Ty budou spočívat v přímém 
přenosu z návštěv u některých včelařů.  

Popřál všem pěkné Vánoční svátky a schůzku důvěrníků v 18. 10 

hod. ukončil.  

 

Konec roku je časem k bilancování  

Rok pomalu končí a to je čas, kdy se můžeme ohlédnout zpět i 

popřát si všechno nejlepší do roku příštího. Letos se náš pohled netýkal 
pouze roku právě končícího, nýbrž směřoval do hlubší minulosti života 

včelařské organizace na Pardubicku. Je to už neuvěřitelných 100 let, kdy 
se sešlo na Bubenči několik prozíravých včelařů, v dnes dávno 

neexistujícím hostinci pana Müttermülera, který se nalézal na rohu ulice 



  

Pernerovy a Sukovy třídy, aby položili základy spolku, který přes 
všechny peripetie žije dodnes. Nespočet generací včelařů v něm mimo 
poučení našlo řadu skutečných přátel. Nebylo snadné překonat těžká 

období dvou světových válek ani nepodařený čtyřicetiletý pokus o 
vybudování „nového spravedlivého řádu“ metodami, které měly ke 

spravedlnosti buď hodně daleko, nebo byly přímo diskriminující. Včelaři 
našeho spolku si uvědomili význam své organizace i při pokusech o 

rozbití celostátního svazu po roce 1989 a tyto, tak jako ve většině jiných 
spolků, rozhodně odmítli.  

Za celou dobu trvání spolku se v jeho vedení vystřídalo mnoho 
obětavých činovníků, kteří budou vzpomenuti v připravovaném 

Almanachu pardubických včelařů. Těm všem i těm, kteří jejich 
myšlenky a popudy pomáhali uvádět v život, je dnes možno poděkovat 

za to, že povznesli, sice málo početnou společnost včelařů, nejen na 
odbornou, ale i na společenskou úroveň, kterou si jak dnes, tak i v 

minulosti právem zasluhovala. Pokud se na této cestě vyskytnou 
jakékoliv překážky, tak doufám, že budou překonány s vědomím zájmu 
o společnou věc.  

 

 

 

 

 


